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С ПОВОДОМ -

МАНДИНИХ

ДВАДЕСЕТ

ГОДИНА

аруштво
истражива-

ча „Владимир Ман-

дић Манда” слави

сет година постоја-
ња и успешног рада. Овај
број је потпуно посвећен

том јубилеју из два разло-

га: први што је истражи-

вачка идеја „синула" у Ва-

љеву и из његовог Клуба

су „изникли" Млади истра-

живачи Србије а други је
последица првог ,МИ“

наставља традиције ва-

љевског .Истраживача"!

Кроз репортаже, фотог-

рафије, разговоре са они-

ма који су оснозали Клуб
или су били везани за ње-

га, покушали смо да вам

представимо његову про-

шлост, садашњост и пла-

новв за време које јв пред
нама.

Ово је прилика да се се-

тимо трагичне смрти Вла-

димира Мандића те 1969.

године и свих оних који ви-

ше нису са нама.

ЕКО ФОТКА

ЗБОРНИК РАДОВА ДРУШТВА

ИСТРАЖИВАЧА У ВДЉЕВУ
- БРОЈ 9-

КАКО СЕ

ЗАШТИТИТИ ОД

ВАМПИРА

Зборник
радова Друштва

истраживача у Ваљеву,

број 9 (1988. године) до-

носи резултатв' истраживања

својих чланова из група за

„Исхрану у природи", спвлео-

логију и втнологију.

,Нвки аспвти прехрањива-

ња јестивом дивљвм флором

■a фауном у ширем рвону Ma-

nor Повлена", је наслов текста

који су прирвдили Миодраг

Мандић н Ненад Јеросимнћ.

Спвлеолози су се представи-

ли радовима о пвћинама По-

нара (у околини Ваљева) и Гу-

маново врело (код Пљввља).

Оба рада као и планбве објвк-
та и фотографијеприпрвмио је

Сввтолик Ковачевић.

Етнолози имају чак пет на-

писа; један о народном лвче-

њу на подручју Става (ваљев-

ски крај) Зорице Јовановиll и

резултате Етнолошке про-

грамске акције .Јабланица

’87": .НароДна архитектура
села Вујиновача", .Традицио-
налнаприврвда подручја Вуји-

новаче", .Традиционално одв-

ван>е" и .Традиционална ис-

храна Вујиноваче*.
Из osor твкста вероватно

ниств сазнали како да се за-

штититв од вампира али из

Зборника tiers то сигурно саз-

нати.

Г. Т.

Овај број је припремила скраћена ,постава“ Ре-

дакције, у саставу: Сања Пејатовић, Горан Траило-

вић, Миодраг Мандић, Зоран Михаиловић - Зоћа

(технички уредник), као и Велибор Ђорђевић - Џо

и Бошко Ђоковић - Теча (фотографија), наши стал-

ни сарадници.
Посебно захваљујемо: ХОКИЈУ, БИЏИ, ЂАПИ,

СВЕТИ, ПРЦИ, НЕШИ, ПАЦОВУ, САЋКУ и свима

осталима на помоћи.
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ИСТРАЖИВАЧКА ВЕЗА

У

СИНГАПУРУ

® ИМА нас много и свуда. Младих истраживача! У Ваљеву бар, на многим

важним пословима. У Србијм и широм Југославије, „истраживачка в©за“ по-

могне, послови с@ лакше зеврше. И кад никог не познаЈеш наметнеш причу о

истраживачина, заингересуЈеш човека, па се у послу опет бољв снађеш.

Треба
доста простора да

нађемо све истраживаче

на овојим дужностима.

Издвојићемо зато само неке

који су нам због свог шарма

најчешћв тема свакодневних

разговора.

У Скупштини општиие Ва-

Говво, истраживачима је нај-
лакше да сврате код секрета-

ра. Наша Милка, и кад посла

има преко глаав, за сваки сус-

рет са' истраживачима нађе

времвна. Уз обавезан сме-

шак, кафу, сок, ке изостане

свћање на лепе истаживачке

дане.

Биолог Паја, такођв са

смвшком, уз Крецину надлеж-

ност, још истражује на терени-

ма Поћуте. Без штоса сада.

ДирвНтор је Организадије ко-

операната. He иде да се ди-

ректор шали са сељацима.
Само понекад Паја (новинари-
ма) обећа јунеће череке.

Ипак, штоса ради.
На ове Пајчетове врлине,

најслађе, може се насмејати

лакирер Џони и надмашити

свој славни рекорд смеха: од

парка на Јадру до Клуба ис-

траживача. Колико је Џонијев
смех и громогласан потврђује
податак да је чак будио и по-

спаног Савића, који je и данас

(у Петници) међу .звездама
-

.
Шта би Паштрић и слепи

мишвви у Рибничкој пвћини,

да им није Пецв, да не да да

00 потопв. И ко 6и новинару

Милојку веровао да у Грацу
живи видра да није Пеце да

потврди. И ко 6и све још зага-

ђивао природу да опет није
Пеце да не да. И док се у

Паштрићу Пвца бави .слепим

стварима' и сања о бизнису

на очевом имању, његов брат

Драган сања да у Ваљвву не-

ма криминапаца, лопова,

државних нвпријатеља, саоб-

раћајних Hscpetia... Секрвтар

Је Заједничког СУП-а у Ваље-

ву,

Истраживачки ентузијазам

најмање је напустио Мара. У

Сингапуру истражује могућ-
ности да постане највеЋи биз-

нисмен међу нама истра-

живачима.

Једном од водећих елек-

тро-инжењера у РЕИК-у „Ко-

лубара" ЏО-у, после напорног

дана недостаје одмор. А чо-

век нема услова да ce одмо-

ри. Под нјВговим станом

.трешти звонце*. У преводу;

„Звонцв" је кафић за младв.

Старе и други. Само су

млади истраживачи на фотог-

рафијама Бошковим, Дуло-

вим и Јешиним. Можетв се и

лично уверитн у докумвнтаци-

ји коју ћв Бошко срвдити за

следећи јубилеј истаживача.

На добре, несрећа најпре
трчи. А најбољи су-највише
гтута, спелеолози. Манда и

Швалер нвће поделити ра-

дост са нама. Ми са њима хо-

ћемо. Спвлеолози данас: Ло-

кан, Мићко, Арса, Бима, Рун-
да, Ћвла, Труки, Хоки... исти су

као некад: млади ентузијасти,
спремни увек за нове подвиге

и још једну преладну застави-

цу-

Увек у Београд журио je

Жељко Јеж. И најчешћв. стиг-

нв на аутобус-слвдећи. Јеж је

први човек ваљевског Завода

за заштиту споменика културе.

Клуб истраживача сада ћв

лакше постати објекат ваљев-

скo културе.
Често жури и Манда. Пора-

ни у десет, па св плаши да не

закасни на посао-у истражи-

ваче.

Од више занимљивих тан-

двма, непревазиђвни је: Аља

и Влаја. У „Политикиним све-

ту" Је Аља а у приврвдном

Влаја. О Влајиним згодама не-

кад(а је у .Истраживачу' писао

Аља. И данас би у .Свету" -

само Влаја нема више згода.

Ипак, у свету има ваљев-

ских истраживача. На примвр,

у Аустралији је Мира Старо-
вић. Уздах многих. Бивши и

садашњи.

Душан Михаиловић није са-

мо први човек истраживача

Beti и ваљевскв општине.

Опет исти. Само је у међуврз-

мену положио возачки и

умвсто ,фиће“ купио новог

,Југа“. Има и добар савет за

возаче: ,По лошем (макадам-

ском) путу трвба возити трв-

ћом. Прескачу ce рупе и ма-

ње оштвћује ауто‘. О овим

другим стварима, са Душаном

можетв разговарати увек. Hs

треба најава. У Скупштини оп-

штине је пре зоре, прад поноћ

се враћа кући. Телвфоном Je

најбоље да га зоветв HOtiy, из-

мвђу дванаест и два, тада неј-
радиЈв разговара. He буде ли

кући, извиниће вам се фини

женски глас (истраживачки) и

рећи: зовите мало каскије,
нећемо лећи.

Ја хоћу баш сада. Сећање

на истраживаче и лепв истра-

живачке дане, наставићемо

сутра. Биће нас доста, изме-

нићемо и мишљења и запажа-

ња. Загрлићемо се опет. По-

љубити. Истраживачи треба
да ce врлв.

Радован ЛАЗАРЕВИЋ
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СВА НАША

ПРИЗНАЊА

2000 чланова * 20 година постојања и рада *lO

истраживачких програма * носилац Плакете

3@зб@дности Савезног извршног већа

Прва
југослоаенска омла-

динска истраживачка

организација основана

j© 16. фебруара 1969. године у

Ваљаву на иницијативу групе

омладинаца ентузијаста и ОК

СО Ваљвво, под именом Клуб

младих истраживача.

Одмах по оснивању почело

се са извођењем једноднев-
них и вишедневних истражи-

вјчких акција, а круна свега у

том пвриоду била је прва ве-

лика акција на Дурмитору од

10. до 30. јула 1969. године.

' зсрећним случајем на поме-

кугој акцији изгубио je живот

Јвдан од оснивача Клуба, мла-

ди спвлеолог, Владимир Ман-

дић Манда, чије име данас

коси Друштво истраживача.

Период од оснивања па до

данас испуњен је многим ак-

иијама од којих су најупечат-

љивијв; „Дурмитор 69“,
„Мљвт 70‘, .Копаоник 70*,

„Еаљевске планине 71", ,Аз-

буковица 72“, .Тара 73*. .Дра-
ra 73*, „Скадарско језеро 74*,

„Јастребац 74*, Збратимљена
омладинска истраживачака

акција „Братство јединство

Плоче 75*, ОИА .Јули 76*,

ОИА .Јабланица 78“, и друге.

Од 1977. године Друштво ис-

траживача узима учешћа у ор-

ганизацији и реализацији низа

омладинских истраживачких

акција у склопу ОИА „Титовим

путем*, као и у организовању

Међународних спелеолошких

експедициЈа. .Дурмитор

1985", .Орјен 86‘, .Орјен 87“ и

,Маја Русолија 88“.

Преко 2000 омладинаца ут-

кало Је свој рад и жеље у све-

укупну досадашњу активност

Друштва истраживача које је
организовано у истраживачке

групе које обухватају поједине

научнв области: архвологију,

астрономију, биологију, втно-

логију, геологију, историју,

спелеологију, социологију, ту-

ризмологију и програм ,Ис-

храна у природи
-

.

Друштво истраживача по-

могло је, а и сада помажв, ос-

нивање других сличних орга-

низација у Србији и ван ње, a

дало је и велики кадровски

доприноо конституисању ор-

ганизације Младих истражива-

ча Србије.
За досадашњу успешну ак-

тивност Друштва истраживача

.Владимир Мандић Манда*

добило је низ признања: Пла-

кету бвзбедности Савезког

извршног већа, Златку плаке-

ту и награду Југословенског
Савеза за заштиту и унапређе-
ње човекове средине, Плаке-

ту ,25. мај“, Many плакету ЈНА,

Септвмбарску награду Ваље-

sa, Диплому .Младост' Оп-

штинске конференције Савеза

социјалистичке омладине Ва-

љево, Плакету .16. новембар"
Савеза социјалистичке омла-

дине Србијв...
Миодраг МАНДИЋ

ПРИЗНАЊА -

НАЈБОЉА - СПЕ-

ЛЕОЛОШКА ГРУПА

За посебан допринос раду Друштва истраживача „Влади-

мир Мандић-Манда" у протвклој години, Председништво Друш-

тва похваљује Томић Јањину и Вујић Миодрага, чланове спеле-

олошкв групе и Невену Томић, чланагрупв за Програм „Исхра-

на у природи".
За најбољу групу у протеклој години проглашена је спелео-

лошка и додељена јој јв прелазна заставица

М. МАНДИЋ

ТРИБИНА ДРУШТВА ИСТРАЖИВАЧА-

САЗНАЈМО

ЗАЈЕДНО

Ево,
у већ двадесетого-

дишњој традицији нашег

.Клуба" значајно место

Је одувек имао контакт са

околином; било да је рвч о

житељима предела где смо

истраживапи, или о грађан-

ству Ваљева, које смо насто-

јали, колико-толико, да оба-

вестимо о свом битисању,

стремљвњима, па и заједнич-
ким интересовањима са Гра-

дом из којвг смо поникли.

Ваљда je и ова Трибина, у

поводу тако нам драгог јуби-
леја, такође вид упознавања

Ваљеваца са областима на-

штих истраживања, понекад о

резултатима, али и о оним те-

мама које су тренугно актуел-

не у југословенском простору.

Предавачи су по правилу

наши вврни научни саветници,

па ако хоћемо и другови

теренци, који су толико пута

делили са нама место на ола-

јисаном поду трош-

не сеоске школе застрте ша-

торским крилом: у некај<вој
забити где нас је само наш ис-

траживачки дух, на велику ра-

дост, могао довести.

Траба рвћи: Трибина
1988/89. године нашвг Друш-
тва истраживача има старију
.сестру' од пре јвдне децени-

је, нз већ поодмакле 1978. ro-

дине.

Навиру мн сећан>а о .Успо-

ну на Аконкагву
-

нашег духов-

нох оца Тибора Секеља, који
на жалост више није са нама.

He бледн ни успомена на

предаваља ваљевског архео-

лога мр Новака Ноце Ми-

човека првпуног

животног сока, којвг је несе-

бично делио са генерацијама
Младих истраживача, посебно
на добро запамћеним излахи-

ма пут Петничке пећине, или

оне Сувв (Високе) у.Бранго-
вићу што се надноси над

ужурбани Градац.

Нека ми буде опроштено

ако изоставим неког блиског

нам човека, који нас је заду-

жио.

Но, времв не чвка. Дужни
смо и нараштајима предочити

првђени пут Младих истражи-

вача.

Знамо да су ово .неки нови

клинци"; можда су интересо-

ван>а другачија, али истражи-

вачки дух ваљда ocrraje исти, a

ко зна можв,им се свидети

нешто по нашВм негдашњем

укусу.
Управо Трибина може бити

добар први потвз за будуће
ангажовањима у истражива-

ње,

Није тешко уочити како ,ук-

решу' питањима гимназијалци
у Свечаној сали Вагвевскв

гимназије „Владимир Иљич

Лењин" само кад прадавачи

ступв на терен њиховог инте-

рвсовања.

Такб беше и први пут са на-

шом „вечном* темом .Исхра-
на у природи* у интерпретаци-

ји провереног тима: генерал
— мајор проф. др сци. Бори-

вој Врачарић. пуковник др

сци. Радомир Рајишић и др

сци. дигш. инж. Душан Чолић.

У другој прилици дошли су

до изражаја млађани покло-

ници технике. За њих су билв

откроввњв соларне- куће па-

сивног типа и примена панела

од аморфног снцилијума, а за

чију се примену у циљу внер-

гвтске алтврнативе тако здуш-

но залагао далековиди човвк

-проф. др сци. Бранко Лало-

вић и колеге — гости: дипл.

инж. Милош Кремић заговор-

ник активирања мини-електра-

на у брдско-планинском под-

ручју, као и дипл. инж. Бојан
Крагић с разлогом заљубље-
ник у нвоправдано запостав-

љенв ввтроелектричне гене-
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раторв.

Шта тек рећи о .експлози-

ји", тој унакрсној паљби пита-

н>а, упућвних .белом врачу'

др Николи Видеву, неуроп-

сихијатру специјалисти
можда трвнутно најтемељни-

јвм југословенском радиесте-

зисти. Изгледа да је радиесте-

зија, да не кажемо „рашљар-

ство“, као једно од такозва-

них „граничних подручја нау-

ке‘, просто заокупила и старо

и младо у Сввчаној сали, где

су рашље и висак у рукама др

Николе изналазили чулима не-

регистроване (невидљиве) so-

ns штетних зрачења и омогу-

finnn глобалну дијагнозу
здравља двојицв добровоља-

ца слушалаца.

Очигледно, слушаоци у
свим претходним случајевима
нису били пасивии, нарочито

ако се инспиришу добрим
уводним научно-популарним
филмом, у трајању од петна-

естак минута, или серијом ко-

лор-дијапозитива, што је оду-
век била и наша жвља и прак-
са, имајући на уму изузетну
опремљеност Свечане сале.

Мора се одати признање и ди-

ректору Гимназије Војиславу
Андрићу, нашем истраживачу
„Мађару

-

, као и његовом ти-

му младих, пре свих, профе-
сора биологије на врсној су-

организацији. Наглашавам да

Радио Ваљево посредством
,наше“ новинаркв Милене
neipoßnti, бившег Младог ис-

траживача, дослвдно прати

све, досадашње теме Триби-
не.

Ми организаторп са надамо
Да ћемо .убрзати возни ред“

нв
VSBMe Наше СкУпшти-

не, 18 фебруара 1989, године
ити богатији и за предавање

др сци. Раденка Лазаревића о
зналачком уређивању пећина
које су истражили валаввски

истражиаачи спелволози, и

то почев од Петничке пећине,

преко Рајковв пећине крај
Мајданпека, Цервмошње,
Вврњикице и прелепе Леде-

нице у СР Босни и Херцегови-
ни.

Почетком марта очекујвмо
старе пријатеље нашег Друш-
тва: проф. др сци. Милорада
Васовића директора Географ-

ског завода ПМФ-а у Београ-

ду и проф. др сци. Петра Вла-

ховића директора Етнограф-
ског института САНУ. Прибли-
жиЋе нам увек актуелну тему

о настанку наше Југославије,
првобитно назване Држава

Срба, Хрвата и Словенаца, уз

посебан осврт на, можда у

Јавности на жалост недовољ-

но знану, изузетну улогу и до-

принос нашег научника Јована

Цвијића конституисању наше

Домовине.

Надаље планирамо природ-

ни наставак предавања др Ни-

коле Видева, наступом руко-

водиоца Секције за неутрапи-

зацију штетних зрачења Удру-
жења радиестезиста Србије
.Никола Тесла" Саве Спа-

сојевића. У априлу се надамо

биолозима из Природњачког
музеја у Бвограду предвође-
них нашим старим пријатељем

дипл. инж. Александром
Сашом Сигуновим, вишим

кустосом. Радни наслов ове

Трибине је „Флора и фауна Ва-

љевских планина".

У међуврвмену, до краја
маја, рвализоваћемо вероват-

но још једно предавањв, ке(ко

бисмо заокружили циклус за

свачију душу, и тако на сво-

јеврстан начин допринели

обележавању нашвг јубилвја,
тако блиског срцу, уз сазнање

да смо бар делимично радост

и ствчено знање и искуство

поделили са Градом где ста-

саше први Млади истражива-

чи у ,Југи“.

Велибор ЂОРЂЕВИЋ - Џо

ПРОГРАМ ОБЕЛЕЖАВАЊА ДВАДЕСЕТОГОДИШЊИЦЕ

ОСНИВАЊА КЛУБА МЛАДИХ ИСТРАЖИВАЧА У ВАЉЕВУ

На
прошлогодишњој седници Конфервицнјв Друштва

истраживача донета js одлука о обележавањудаадв-

сатогодишњице оснивања клуба младих истраживача

у Ваљеву. Концепцију 'обележавања и састав Одбора за про-

славу верифнковала јв и OK ССРН Ваљвва. За првдсвдника

Одбора изабран js Синиша Митровић, а за потпрвдсвднике

Душан Михајловић, др Рада Милетић и Драган Петровић.

Секрвтар Одбора js Раденко Радић.

Планирано је да се у пвриоду септембар 1988. сеп-

твмбар 1989. године радно реконструишу догађаји везани за

оснивање Клуба младих истраживача у Ваљеву и догађаји

који су претходили оснивању републичке организације Мла-

дих истраживача Србије.
До сада су реализоване три Трибинв истраживача:

.Исхрана у природи", .Енергија у пврспективи' и „Радиосте-

зија“, на којима су гостовали стручни сарадници ДруиЈтва, a

у плану су и .Уређене пећинв у Југославији*, .Стварање

државе Срба, Хрвата и Словенаца*, .Флора ваљевских пла-

нина“ и друге.

Крајем марта, ове године, искупиће се бпвши и са-

дашњи спвлеолози и посвтити пећину .Шупља липа" у Роба-

јама, где је изведена прва спелволошка акција Клуба.

Почетком априла, на семинарској акцији, порвд обукв

чланова истраживачких група, биће посебно организовани

разговори и предавања о развоју истражизачког покрета за

све чланове Друштва.
За првомајскв празнике спелеолози ће бити на Тари,

„Исхрана у природи” организује републичку Школу прежнв-

љавања, астрономи и подмладак биће на Дебелом брду...
Почетком маја бивши и садашњи чланови „Исхране у

природи' разговараће у Јаутини о првој акцији групе и раз-

мвнити искуства.

Истраживачко лето бићв богато акцијама, експедици-

Јама, школама и дегустацијама из програма „Исхрана у при-

роди‘.

Крајем јула биће организоваиа Меморијална акција на

Дурмитору у знак сећања на несрвћно преминулог Влади-

мира Мандића .Манду.

Планирано је да се среди архива Друштва за период

•1969—1976. година, налрави трајна изложбена поставка о

раду Младих истраживача у овом периоду и изда моногра-

фија „Млади истраживачи 1968—1976. година*.

Такође, плаиирано је издавање Зборника радова

Друштва за 1988. годину и Етнолошкв монографије села Ва-

љевских планина од грађе коју су етнолози прикупили на

овом терену у протвклих двадесет година.

Одржаће се редовна XX Конфвренција Друштва у

фебруару и саечани скуп бивших и садашњих чланова

Друштва у свптвмбру овв године.

Двадесетогодишњицу за реафирмисање истраживач-

ке идеје, акције, покрета, организацијв у Ваљеву и појачати

информисање, посебно у школама.

М. М.
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РЕПОРТАЖА

ГРДОБИ У ПОХОДЕ

Како ce постаје спелеолог у друштву истраживача „ВМ-Манда“. Од почетника до инструктора

Ко
зка колико оам пута до са-

да прилазио дворишгу нашег

.Клуба- у Бнрчаниново) 68 за

ових двадесет година и колико ћу

га још походити.

Недвпл, 29. јануар... Облачно je,

сумаглица. Договорио сам ce са

Бошком да данас крвнвмо с на-

шим спелаолозима на важбалиште

у близини села Поћута. Управона-

илазим на једногод млађих члано-

ва који ужурбано пакујв опрвму у

гепвк аута.
Како теку припрамв?

Миодраг Вујић; Па... добро, Је-

диио Је врвмв мапо облачно.

Ште |e од воаила на pacnona-

гажу7
Миодраг Вујић: Јвдна .лада и

,фнћа
-

клупски. .
А шта 1« са популариом .Крнс-

тнном" (твреиски џип .УАЗ
-

примвдба В. Ђ.). Зндим Сеата ја

прнпрвма.
М. Вујић: Квачило ни)е нвшто у

рзду.

Je ли то послвдица учвсталих

теранских излагаиа?

М. Вујић: Па пре свега

ца летошња Мебународне спалео-

лошка акопадициЈв ,Ма)а
'BB‘,

А чи}а 1« ово Лада‘7
М. Вујић: .Рукдииа’... Јамксвнћ

Зорана. Ето ангажујвмо и приватна

аутомобила наших чланова.

Ко cae данас уч*стау}о?
М, ВуЈић: Јањина Томић као ин-

структор,' Зоран Јаиковнћ, Ллек-

сандар Милановић звани .Санчо",
Свата Ковачааић и Ја, Миодраг Ву-

Jnti.
Фино, с sous t*«*o крвнути

Бошко и Je ys валогЂорђа, рвзу-

мв е«.

Прилазим згради и (адном од

наЈискуснијих, бившам вођи Сватн

Козачавићу.
Савто, )* лн cee спр*«но7

С. Ковачавић; Сва је у рвду,

праузимамо опрему из акономагга

и ускоро хрећамо.
Ко фкнажжра о*о ижбапкш-

Тв К2O И Н&ОФДМЗ?

С. Ковачевић .Клуб*: из тих

срадстава плаћа се бензин. Учас-

ници носа храну од кућв, пошто Ја

ово јадноднавна акција na ннсу

наки валики издади.

Колико су учвствлв ОВв BKUH-

)•?
С. Ковачевић; На)виша важба-

мо початком калаидарске године

ради обука чланова, скоро сваки

виканд. Даси са да останамо и по

два дана. Зависи шта смо планира-

ли. Данашњи рад потрајаћа до

шаснаест часова, аувежбаваћемо

„Двд-тахнику
-

, класично спушта-

ња н такозвано осигуран>в, однос-

но задржавање човака који симу-

лира падање, Сва ово обављаће-

мо динамичким ужвтом и наглаша-

вам да то до сада нисмо довољно

радили, Видаћемо како ће бити.

Ика ли нлађих нланова?

С. Ковачввић: Има, научили су

стаидардна тахннка, па сада ,до-

теруЈу финеса
-. На уча изнова.Сви

овда, данао присутни, бава ce спе-

лаологиЈом бар два трн године.

Каква I* конфигурациЈа вежба-

лишта?

С. Ковачавић; Налази са испод

саоског асфалтног пута што се од

Поћуте спуштака Бабића Луци, а у

ужам смислу то Је стана Грдоба

висока 30-так мвтара и ту важба-

мо већ годинажа.

Са нама је и једина чланица ове

,мушка‘ акипе, можамо рвћи .Ha-

ma
-

снахаиз Пољска, ваћ помену-

та Јањина Томић коју сви из ми-

лошта зовемо .Јашка
-

.

Какен су Ваши утасци са доса-

дашњих иаламка на важбалнш-

та7

Јашка; Изузвтно }а, углавном за-

то што увак има сунца.

Јасу лн бољн овм наши Ваљоа-

ци од Ваших занљака Пољвка,

када {• рач о спалаолошкии тох-

кнксма?

Јашка: На смам да кажем.

' Нака прочитф, na нака са sa-

мисла. Но|а ћа твхикка данас бн-

ти на .рапвртоару*?
Јашка: Па, важба осигурања и

.сидришта".
А Јасу лн нлађн чпаноанто aati

саалддали?
Јашка: Нема .млађих

-

чланова.

Прилазим аконожату да погла-

дам како главнн домаћин Зоран

Трнинић - .Коки
- издајв опрему.

Колмко ставаи hhs елисаи se-

дужања опраив *а (аднег данаш-

мг учасмнка важбо?

Коки: Па то зависи од поставља-

них задатака, али углавном ]e оба-

везно имати: крол, карабикера,

жимар, траку за ногу, nojac, каци-

гу, ранац, .мајмун
-

и то }е оно нај-

важниЈв.
За то врама Бошко Ђоновић

.Тача" преглада архмву и клубску

фото-докумангадију.

Бокн, urra ша то припрашш?
Бошко: Сређујем архизскв на-

гатнва и одабнрам их за Јубнларни

бро) листа ,МИ
-

, а припрвмно сам

фотоапарата за ланашње сни-

ман>а на спвлаолошком ввжба-

лиилу. Eso, ово су баш негатнви из

париода од 69. до 80. годнне.

Завршили смо укрцаваља опре-

мв. Сзата .краше” .фнћу* и кра-

ћемо путам ка Дабелом брду. од-

носно Поћутн. Пола сата Сватмнв

рвли вожње било ја довољно

да са паркирамо на платоу изнад

стана Грдобв која се узвнсуја нз

падинн прама
Јаблакици. Свата и

Коки нас предводе вијутавом ка-

манктом стазицом наниже. Обазн-

рвм cs унаоколо: врхови Мадеад-

ника н Јабланика су у магли, свуда

нака голомразнца, а иња Ја забв-

лвло оголало дрввће, Јагањци

&iejo. Из даљине ce вранв оглаша-

вају грактажем.
Како )e прва група

.ахтивних
- важбача стнгла ранија

то у Сввтиним рукама ввћ упорно

шкљоца .Љубитаљ". Сввта пита

Бошка за осватл>ај, а ,фото Бо-

ле' му одговара; ,30-тинка измађу
5 и 8". Прилазим нашој Јашки.

Изглада да Је жвнски члан на)-

звпооланији. Zaprasaam psnla,

(замолио бих госпођу)... шта чини-

тв?

Јашка: Спрамам .сидришта .
Што са тичв тога, да је .женскн

члан најзалосленији
-

, па ми смо

коначнона Балкану. Хи. хи, хи...

Dzienkue bardzo (хаала лапо).
Погладах у .Санча

-

(19 година).

А наш друг .са Балкана* са ру-

каиа у раповмма... Ј* лн то сад«

аодарно у спалаолошкој групи?

Санчо: Па за сада јаста, пошто

је Јашка инструктор и то боља по-

знаја од мвне. Стручмија Ја у томв.

Ипак лапо прнзнаи+а жвнском

cSery, .нскусни
-

друг

.Рундв
-

наи св нешто звпослио?

Рунда: Баз комантара, баз ко-

ментара... Нншта ја.
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Јашка: Друг .Рунда' je најактив-
иији у .Клубу* у задње врвмв.'
Брзо и фантастично напрвдује.

Ово су лескевв оцеке, оора сг

призиети,

Спуштам се на иипровизова-
нои спреакшту onpeue које no-

иало нвтиривг пнтица. „Рундии*
прикуе Je активирзи. Сввта нае

иудн кафои. Мали лздоии ,ста-
лактити' саетлуцаЈу над нака,

приљубљвни yj Грдобу. „Коки*

распрзм« опрзау. Интзросују ua

н«ки дзтаљи: прв csera коиопци
» онаЈ чувзнм „аајнун".

Коки; Од onpaue овда ииано

котур са шрабмнерои, налпу з«

когу, nojac, delta-карабинвр, спуш-

таљку са карабинером и крол који
служи за пвњање. Опрвма je вв-

ћином из Француске. Куповапи
смо од средстава која зарадимо
радвћи катастре спелволошких

објеката. Од конопаца нвкада смо

највише користили пољскв, и наје-
дан такав може св „накачита* и

пвт људи, Ту су и кацигв са piez
систвмом (алвктричио паљење),

али користимо се и савремвним

Француским карбитушама типа

-fisma-,

За
разлику од старих нзсинга-

них иарбитних лаипи коЈз сно ко-

ристили пра двадзсзт година у

пећиии Шупљој липи крај РобаЈа.
Ксжи; Што се тичв .мајмуна", то

je у ствари пупковина, ко)а служЛ
за оскгурање човека првко ,сид-

ришта", Назив .мајмун' наденуо Јв
расввтљивач Раде .Падобраиац'
из јвднв бвоградскв ТВ вкипе која
нас je онимала, а коЈи св мало из-

нврвирао прилихом пентрања, по-

што нијв знаоисправно да користи

овај дво опрвмв.

У разговор се умеша и Свата.

С. Ковачевић: Сада највишв ко-

ристимо супер-статик ужв аустриј-
скв производње типа »Ederliđ-,

Показало св до сада као најбоље
ужв на свету за потребе спволво-

логије. Порвд њега олужимо се и

конопцима америчке израде типа

„Мамут- , али употребљавамо и нај-

новију пољску ужад врло солид-

ногквалитета.

Коки: Углавном је ово клупска

опрема, али има и приватне. За

трвнутак пажњу нам одвучв силуе-

та која С0 стопила са ужетом на

магловитој позадини тик уз литицу

Грдобе. To млађани Миодраг Ву-
јић (18 година), припрема ужад за

спуштање са врха до у дубодоли-

ну којом жубори поток, притока
Јаблаиицв, а за који нам Коки на-

поману да Је одличан за хлађење

валЈввоког „Гранд" пива.

Какаа (e даиас важзћв хиЈз-

рврхија у спвлаолошкојгрупи?
Сввта: Код нас јв одуввк био

вођа групв, a то je данас Миодраг
Вујић (да разјаснимо стариЈим ис-

траживачима: то нијв Мићко ВуЈић
који 6и младом Миодрагу могао

бкти тата, судаћи по годинама,

примедба В. Ђ.) Дакле, он води

групу, али је руководилац ввжба-

лишта Јањина ЈашкаТомић, ко-

ја код нас има звањв инструктора

с обзиром на катвгоризацију по

стручној оспособљвности наших

члаиова, а што смо регулисали

Правилнихом. Хијврархијски, нај-

виша знан>а има инсгруктор па

следе спелеолози прве, друге и

rpatie катвгорије свв до кандидата

почетника што је овде Алексан-

дар Милаиовић Санчо. Наш

Правилник је начињен по угледу

на сличне из француских, лољских

и словвначких спвлеолошких клу-

бова.

Ово ћаскан>o првкидв нам сце-

на под Грдобом, jep се вођа М.

Вујић звани ,Пр...‘ управо спустао.

Бошко га је снимио из доњег ра-

курса, а и Сввта га ,осмотри
ж

сво-

јим .Љубитвљoм‘ ради интврнв

спелболошкв фото-документације.

Истовремано на другом пункту,

.Рунда' св „пата* облачаћи друга

трвћа панталонана што јв Јаш-

ка врло домишљато примвтила да

jo сада мало .трбушаст*. Развој

догађаја помно прата и три козв

што царуЈу на овом кршу. Сада |о
мала цигарат-пауза. Рунда js ко-

ристи да добро разреже-каиш сла-

нинo, а мали Ђорђа се слади

млвчком чоколадом ложећи ло-

горску ватрицу. Шта Ја сада у пла-

ну, најбоља ћа обЈаснити Јаижа.

Јашка: Сада tie .Рунда' да мало

.прошата no систариу
-

. Да са мапо

ПОДСOТИ, а посла ћамо важбати

спасавање.

А зашто |о msoctso искусмн

Ј!оиан“ (Розоинр Томић)? Jo лн

то значи да Јо он еаоладао еао

oos тахкикв?

Јашка: Искусни опалаолог.Ло-

кан" спава посла ловачке забаве.

Он je први сввтски мајстор. Хи, хн,

хи, хи...

Шалв je доста, сада јо ввб пола

јодан, Јашка и кандидат .Санчо’

уввлико С0 спуштају у подножјв

лктицв, док .Рунда* на другој
страни савлађује .сидриштв

-

, а ми

посматрачи цупкамо у мвсту на

минус 5 СТOПВНИ. Заиста ни|в лако

.освојити" катвгорију, Јер како

Сввта напомвну, на примвр, да би

нако испунио услове за спвлеоло-

га прве катагоријв: ...мора да ce

најмаља две године активно бави

спелвологијом као .другокатвгор-

ник“; да има завршен курс спаса-

вања из спвлеолошких објеката ч

разумв OB потврду знања о првој
помоћи и самоспасавању; да је
савладао најмање једну јаму од

преко 500 мвтара дубинв и то са

активним водвним током .приде",-
да освоји и јвдну јаму од 400 мета-

ра дубинв у оваквим зимским ус-

ловима, а шта твк помкслкгио пот

квалификационих акција са бива-

ком под земљом и да бар јвдан
овакав .смвштај потрајв вишв од

пвт .пансион-дана* и још многоTo-

re.

Убрзо .Санчо" и „Рунда" мењају

улогв. Посматраћвмо како Јашка

као 6а)аги спасава .Рунду", а шго

Јв у збил.и, h© догодило Co да за-

троба, нoопходно знати. Ето тако,

дисциплиноаано, одговорно и по

плану ваљевски иотраживачи

опелволози испуњавају данашњв

задаткв.

И зато, када очи малог Ђорђа

упијаЈу сцвну спасазања коју нам

тако дооледно првдочавају .Рун-

да“ у улози „угроженог" и Јашка

као „спасилац", заиста вврно зву-

че нввине двтиње рвчи: .Ово је
као на филму".

Да, тај ,филм‘ трајв, OВО дваде-

свт година.

Велибор ЂОРЂЕВИћ Џо
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МИ-ПРВИ АЛТЕРНАТИВНИ ПОКРЕТ

ДУШАН МИХАЈЛОВИЋ

Оснивач и дугогодишњи

председник друштва истраживача

• 20 година ДИ у Ваљеву је велики повод да ce, у разговору са онима коЈи су

основали клуб „В. М. Манда“ и остали му верни свих ових година, вратино

у шездесете у време „генерацијског лутања и трагања".

Почво
бих разговор тво-

јим свћањем на ОИА

.Јули 76". ОИА ,Јули 76“

је практично врхунац развоја

Друштва Младих истраживача

у Ваљвву и почетак развоја

рвпубличкв организације
МИС, Јер су после те акције

уследили договори о ствара-

њу Организације и припрема-

ма за прву републичку ОИА

.Тимок 77". Та акција јв, мож-

да, најзначајнија по томе јер

су њено извођвње и резулта-

ти на лицу места убедили та-

дашње омладинске руководи-

оце у Србији да је том истра-

живачком покрету потребна

организација. МИ су тада већ

били конституисани у више

мвста Подрињско-колубар-

ског региона. Присутне су 6и-

лв активности Collegium Histo-

ricum у Александровцу Жуп-
ском, и у неким другим шко-

лама и срвдинама.

To није била прва велика

акција МИ Ваљева. Годину да-

на раније организована Је
ОИА .Плоче", у којој су, зајед-
но са ваљевским, учествова-

ли и истраживачи из Копра,
Кардељева и других градова

који су збратимљени са Ваље-

вом. Ваљевски клуб je од са-

мог оснивања имао праксу да

организујв, преко лета, велике

акције које су се, некада, из-

всдиле на Једном, некада на

внше места, кроз самооталне

програмске акције. Тако је по-

чело 69. са ОИА на Дурмито-
ру, да би идуће године МИ би-

ли расути од Мљета до Ваље-

ва; 71. је била ОИА на Ваљвв-

ским планинама; 72. на под-

ручју Азбуковице итд...

Те акције су биле пут за ши-

рење истраживачких идеја.
Сећам се како је почео један

велики истраживач, садашњи

директор ИСП Вигор Мајић.
Он је дошао на акцију у Пло-

чама а после тога је основао

клуб у Лозници и тако се ак-

тивно везао за истраживачки

покрет. У то време Ваљевци

су активно сарађивапи и са

покретом „Наука младима",

па су' победници лојединих

такмичења учествовали на ак-

цијама. To је дало добрв ре-

зултатв.

9 Квио ]е настао локрет

иладих истраживама у Ваље-

ву? На то питање се може

одговарати из различитих уг-

лова. Оно што ]а сматрам

наЈважнијим је да Је покрет

МИ у Ваљеву настао као pe-

зултат инторвса и лутања

јадногброЈа људи из неколи-

ко генерациЈа. To ганерациј-
сно трагањв траЈало Je дуже

него што ce обично кислн.

Ако би гледали кроз та људе

коЈи су се појавили на осни-

вачкоЈ скупштини Клуба МИ

69. годинв, када ]e Јадна гру-

па фориирала друштво прн-

родњака у ваљавској гннна-

зиЈи. To друштво Ја имало

caoja група; геолошку, cne-

леолошку, архаолошку, па-

лаонтолошку... Прванствено
са бавило Петничкои пвћм-

нин, кањонон Градца, Балон

стенон... Радило Je као инте-

ресантна и успашна школска

свкциЈа.
На неки начин предисторију

Клуба чини и окупљање јвдног
броја радозналих у Извиђач-
кој секцији Ваљева. Та група

је 67. организовала интере-

сантну експедицију у прашуму

Перућице, подстакнуга емнси-

јом .KapasaH'i коју је радио

покојни Ковачевић.

Шездесет осма је прошла у

неком лугању, и покушају да

се оснује Клуб брђана ,Ис-
кра", који је имао амбицијв и

шире од истраживања: да се

бави културом, уметношћу и

спортом. Али изгледа да га је
та универзалност и сахранила.

Али будуће осниваче Клуба
МИ то није обесхрабрило и

aeti к|зајвм лета 68. почињу
припреме за нову вкспедици-

ју. Те припреме су твкле спон-

тано и кроз неко лично окуп-

љање и познанства људи, који
сада више нису били везанн

ни за једну организацију. Има-

ли смо намеру да прођвмо
кањоном Невидео, на Дурми-

тору, о коме је такође била

интересантна емисија у .Кара-

вану". Али када нам се пружи-

ла прилика да на TV погледа-

мо филм о том кањону и раз-

говарамо са ауторима филма,
увидвли смо да је беспотреб-
но ићи да би се прошао један

'
каМени теснац.

Истовремено нам се пру-

жила прилика да се упознамо

са иотраживањима и првим

резултагима, који су тада по-

чели да св обављују, једне ар-

мијске екипе која се бавила
проблемом исхране у приро-

ди. Затим смо се упознали и

са људима који су та истражи-

вања вршили: са инспирато-

ром тих истраживања генера-

лом Николишем, са проф. ny-

ковником Боривојем Врача-
рићем, др Душаном Чолићвм,
покојним др Увапином, др Ра-

јишићем и другима. Кроз раз-

говор са њима охватили смо

да је то једна занимљива об-

ласт, а они су врло радо при-

хватили да нам пренвсу своја

знања.

Можда je одлучујући корак

у оснивању Клуба био сусрет

са нашим ввликим, покојним
истраживачем Тибором Секе-

љом. Он је био велика инспи-

рација свих нас. Успели смо

да га нађемо после једног
предавања у Београду. Није
нас само подржао, него нас је
н врло јасно упутио: глупо је
да се ви толико окупљате и

вршите толике припреме и

састанке а да се послв расту-

рктв, него, оснујте клуб МИ

који ће бити носилац тих истих

акција, и који ће стално задо-

вољавати ваш интерес да се

бавите акцијама. Ми смо бвћ

тада имали 60 људи у секција-
ма: геолога, флоре,фауне, ет-

нолога, спелеолога, .исхранв

у природи". После тог разго-

вора пала је одлука и почвло

се са припремама за оснива-

ње клуба.
9 Шта мнслите о органи-

зацији нладих истраживача,
данас?

Ја на то питање тешко да

могу ваљано да одговорнм.

Чињеница је да су МИ први

алтернативни покрет у оквиру

Омладинске организације Ју-

гославијв. To Је први покрвт,

идеја, организација и актив-

ност коју су зачели млади љу-

ди независно од ССО. Када

смо се шездесет деввте поја-

види у Рвпубличкој конферен-
цијб омладине Србије, она је
врло радо прихватила да буде
покровитвљ акције. Заједно
са листом .Младост", .Фронт"

и првдузећем .Воћар", била

је покровитељ акције на Дур-

митору. Такође, Конференција

је општинским организадијама

послала допис да подрже ову

акцију и пошаљу учеснике. По-

сле тога Омладинска органи-

зација се практично одриче

МИ и никакав контакт, нити

однос нисмо могли да успос-

тавимо. Био је то период када

је Омладинска организација

бивала окупирана некаквом

политиком а интересни обли-

ци организовања су схватани

као неки другоразредни об-

лик активности,

Желим да истакнем да су

МИ зачетници неких савреме-

них догађаја која су била знат-

но шире размврв: они су пио-

нири у буђењу еколошке
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сввсти, затим у очувању кул-

турног наслеђа, у заштити кул-

турних споменика, афирмаци-

ји неких вредности које су 6и-

ле занемарене итд.

Оног тренугка када МИ пре-

стане да буду интересантни за

младв људе, то ће фактички

бкти крај и идејв и организа-

цијв и акгивности.

Хтео сам да кажвм да би

окоштавање организације био

и њен крај. Увек треба имати у

виду да су МИ јединство чети-

ри ствари: идејв, покрета, ак-

цијв и организације. Организа-

ција св појављује као чувар

идеје, нооилац покрвта и opra-

низатор акцијв. Нвма потрвбв
да се рад шематизује и да се

правила утврде једном за сва

времена. На крају н© треба за-

боравити да су МИ конституи-
сани као један сротан спој
младости, ентузијазма и ис-

куства старијих а раскидање

тог споја 6и могло да шкоди

МИ„

Горан ТРАИЛОВИЋ

ПOНOВO БИХ СА ИСТРАЖИВАЧИМА

ДР РАДА МИЛЕТИЋ

Први председник председ-

ништва друштва истраживача

Први
пут сам се срела са истражи-

вачима када сам чула да xotie да

истражују Шупљу липу. А ја мис-

лим, шта ti© то да истражују; шта tie они

сада да раде; ко их води... Неђугим од-

мах иза тога, бкла је објављена Осни-

вачка скупштина. Разговарала сам са

неколицином омладинаца и како сам

схватила, у оно доба омладинска орга-

низација је била не много активна. Једна

група младих ентузијаста, студената,

средњошколаца ипи радника кашли су

се са истим хтењвм да нешто раде, ис-

тражују, да нешто хоће друкчије. И онда

су пошли у ту Шупљу липу и уопело им је
да нађу неке ходнике и то ставе под за-

штиту државе. Тибор Секељ се јавио
као човвк који је хтео да их упути у мо-

гућност истраживања.

Онда смо се нас неколико ту приле-

пили, што би се рекло, допало нам се та

идеја. Ја сам се бавила научним радом,

имам титулу доктора наука. Било ми je
симпатично све оно што je личило на

Јвдно организовано истраживање. Се-

ћам се, тада јв био председник Соција-
листичког савеза Миливоје Јанковић,

председнк општине Десимир Максимо-

вић; дошли смо на оснивачку скупштину
и Друштво је осчовано, Е даље је треба-
ло направити програм и запослити те

омладинце, Они су сами стварали про-

граме а ми смо их подржавали идејама

и конкретним радом. Ја сам била пред-

седник Предсвдништва Друштва а Де-

симир је био члан Првдседништва. На-

шли смо стручне сараднике и имали до-

вољно Лзуди да смо могли сасвим да

оформимо јвдно Друштво у коме се

могло добро радити и припремати акци-

ie. ,
Ја сам и кроз студије ишла на акције.

Била сам на сузбијању скакаваца, на

сузбијању буба, на сузбмјању кромпиро-

ве златицв, Онда смо лети ишли на са-

купљање материјала, испитивање noje-

диних подручја и мени је то било веома

блиско. Поготово што се ту и нашло: и

биолога, и етнолога и спвлеолога... Зато

сам С0 ја врло битно ввзала за истражи-

ваче. Чини ми се да сам ту нашла себе.

Чини ми СO. И оних првих година била

-сам сасвим унутра. Увок расположона

да сам у клубу, на акцији, у разговору са

омладинцима... Е сад, но могу да кажем

да јв свo то било идоално али јв у оно

доба MOHO одушввљавало и чини ми се

кад бих почoла поново бих тако радила.

Радило С0 под скромним условима

али са много онтузијазма. Нисмо, никад

имали много, али бивало јо акција које

су билв изванродио. У почетку сам иш-

ла на готово сво акцијо; на Дурмитору, у

Плочо, на акцију подринско-колубарског

региона, на акцију у Тимоку, која јв већ

била добила рагтублички значај и тако

даљо. Па Мравињски, Пвћуга, гдо год

си дошао омдадинци су радили.

Присуствујвм Скупштинама и добијам

каткад часописа и штампу која прати ис-

траживачке и Рвтничку станицу. Ја се то-

лико радујом гледајући како се она оп-

рома видим како сам ја опремила по-

љопривредну ст£lницу, где сам радила,

када сам била на факултету, како смо

опремапи факултет... To j© на неки начин

подсећањо на акције које смо водили,

упорност тих младих људи да исто то

раде.
Г. Т.

м. м.

НА ЖАЛОСТ

НИКАД

НИСАМ БИО

ИСТРАЖИВАЧ

РАДЕНКО РАДИЋ

Актуелни председкик друштва

На
жалост, никад нисам био истра-

живач ,н©када,“ те и поред чиње-

ницo да сам у младим истражива-

чима seti пуних једанаестгодина, остаје

ми да судим само о њиховим актувлним

проблемима.
Искрано рвчоно, у врем© када сам

постао млади иотраживач, мислим да

сам наслеђон, васпитањом и самокон-

тролом био наиван, чвстит и радознао.

Живео сам у граду, у сталности комуни-

кацијо, похађао елитну школу, те ми је
позив нашег другара Зорана Иванкови-

ћа, да дођом у Клуб првдстављар гром

из бедра нвба. Нисам веровао да ,то“

постоји а да ја нв знам.

He мислим да су анализе о младим

истраживачима још увек реално могуће.
Реч је о активном настојању без обзира

на то што се тренутно не осећа њихова

друштвена улога и пробојност.
Г. Т.

ИНТЕРВЈУ
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ВЕЛИБОР ЂОРЂЕ-

ВИЋ - ЏО

Секретар Друштва
1976. године -

НИСМО ПО

РЕЦЕПТУ ДРУГИХ

Иузвтно
je интересовање

средњошколоке омла-

дине на Трибини Друш-

тва коју, обично, одржавамо у

Свечаној сади Ваљевске гим-

назије.

Да 6и Организација Младих

истраживача ишла напред би-

ло 6и неопходно да се, конти-

нуирано, престројава. У том

смислу бих имао у виду алтер-

нативнв научне дисциплине,

.гранична науке",

али и у области „службене*

науке има, итекако много по-

сла за истраживаче.
Ми морамо бити самосвој-

ни и никако по „рецепту" дру-

гих омладинских друштвених

организација, које су све,

осим, ваљда, ове наше, изник-

ле на државним „јаслама".

Управо је таква ситуација, у

којој смо настапи и били пре-

пуштвни својим способности-

ма, које смо настојали да

унапредимо, утицала да стек-

намо виталност као Организа-

иија и да се изборимо за своје

место под сунцем у овој на-

шој Југославији. У томе видим

наш досадашњи успех.
г. т.

МИЛОРАД

РАДОЈЧИЋ, ТУДЕ

БИО ЈЕ ПРЕДСЕД-

НИК ДРУШТВА 1977.

ГОДИНЕ -

ДВАДЕСЕТ

ЗНАЧАЈНИХ

КОРАКА

Поредити
оно и данашње

време је незахвално из

више разлога; у то вре-

ме ми млади смо имали мно-

ro мање могућнооти за задо-

вољавање личних жеља и по-

трвба. На другој страни укупна

атмосфвра у Друштву је била

наклоњена ка дружењу и ин-

тересном окупљању младих.

Мислим да су од тада до да-

нас истраживачи направили

значајне кораке. Можда Је,

мало, запостављен груби рад

и, чини ми се, да то првдстав-

ља једну од препрека да се

истраживачки покрет у Ваље-

ву шири. Било би добро поно-

во почети, пре свега у основ-

ним школама, са циклусима

предавања, са приказивањем

дијафилмова и упознавањем
тв деце са суштном и облици-

ма организовањаДруштва, па

их онда повестн на акцију.

Овај јубилеј треба искорис-

тити за даље омасовљвне Ор-

ганизације, за афирмацију

идеја и, можда, за враћање

изворних принципа организо-

вања истраживача.

ДРАГАН МАРИЋ,

МАРЕ

Секретар друштва

1978. године -

ШАТОР ЈЕ

АКСИЈОМ

Морам
да признам да

ми, и данас, чини велку

част што сам био један
од учесника, оних млађих, Ос-

нивачке скупштине Клуба мла-

дих истраживача у Ваљеву.
Просто је невероватно да је

од тог 16. фебруара 1969, го-

дине прошло пуних двадесет

година. Сећања на те године

су јасна као да је то било npe

годину, две.

Ретко је ко могао поверо-

вати да ће таква акција поје-
динаца, која je после прикупи-

ла велики број заинтересова-

них младих људи досећи са-

дашњи ниво.

Без обзира на сву моју

емотивну везаност за тај при-

да су те седамде-

сете године, када су почвле

прве акције и баравно акција

.Дурмитор '69' са познатом

трагедијом, погибијом Влади-

мира Мандића Манде, одлу-

чиле судбину младих истра-

живача. Чини ми се да 6и у

неким садашжим околности-

ма, после овако нечвг, читава

ствар вероватно претрпела

фијаско!
� Како сада, после два-

десвт година, видите младе

истраживача и њихову Ор-

гаизаоиЈу?

МАРЕ: Била би моја велика

грешка када бих у овим годи-

нама био укључен у ма какве

расправе о будућем развоју
истраживача. To бих могао са-

мо консултативно, што радо и

чиним у контакту са Истражи-
вачком станицом у Петници.

Ипак, свако врвмз носи

своје бреме. Еуфорично ста-

ње је ствар тренутка. Мени је

жао што су, на неки начин,

престали да важе изворни од-

носи младих истраживача

према свом раду. Био сам

огорчени противник њиховог

преласка из шатора у конфор-

не мотеле и хотеле,

У неким аспектима бављв-

ња младих научноистражи-

вачким радом, који захтева

кабинетски рад, то је сигурно

имало кориснх ефеката. Али

шатор учи човека много чему.

Добар део мојих садашњих

знања и вештина вуче корене

баш из тог шатора. За спеоло-

re и друге који су у директној
вези са природом он мора би-

ти аксиом.

Г. Т.

м. м.

РАДОЈЕ ШИВАНО-

ВИЋ, РАША

Секретар друштва

1979. године -

БИЛО ЈЕ ТО ВРЕМЕ

ЕНТУЗИЈАЗМА
Ја сам дошао у Друштво ујв-
свн 1979. године. Тада смо

били далвко бројнији ја сам,

као секретар, наплаћивао чла-

нарину за 220 људи.

У то време, ваљевски Клуб
је био организатор археолош-

ке, спелеолошке и акцијв 'ис-

хране у природи).

Група ‘исхране у природи',
је, сваког викенда, имала ах-

ције, до дубоко у зиму. Нас је
снвг, увек, враћао из Мрави-
њаца, Лелића... Било је то

време ентузијазма, другар-
ства и заједништва.

Г. Т.

10
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НОВИ КАНАЛИ

У ЛЕНЧИНОЈ

ПЕЋИНИ

ТОМИЋ РОЗОМИР, ЛОНАН

в Дугогодишњи вођа спелеолошке групе и

председник Друштва

ча 1984. и 198S. године

Ти си активан у спалео-

лошкој грули од сааог осни-

ван»а н Још увек идеш на тв-

ран и участвујеш у истражи-

вањнма

Ја сам се прикључио групн

по оснивању. После несреће
на Дурмитору дошло је до оп-

штег расула у групи и чак се, у

Ваљеву, размишљало да се

она расформира. Можда сам

тада био првсудан за њен оп-

станак.

Тада нијв бипо овакае

спвлволошке опране?
He да није било овакве He-

ro није било никакве. Сналази-

ли смо се, позајмљивали од

ватрогаснв чете неку њихову

ужад; дешавало се да смо и

од мајки крали конопце за

веш... Прво уже које су спеле-

олози купили, купљено је на

ваљевском отпаду; неко ку-

дељно уже, срећом добро. И

дуго година је то било наЈбо-
ље, главио уже које смо има-

ли. Када сада помнслим с чи-

ме смо некада радили диже

ми се коса на глави.

Како сте усааршааали оп-

реиу? Са киие сте од спелв-

олога прао ступили у кон-

такт?

Први контакт је био са др

Јованом Петровићем а преко

њега са Спелеолошким одсе-

ком Београда при Планинар-
ском савезу Србије (SOB).
Код њих смо видели како, у

ствари, изгледа опрема.

У то време је постојао За-

вод за спелеологију и првих

30 метара лествица смо доби-

ли од њих, на реверс, али су

после остале код нас,

Ко|и је био ваш први вели-

ки пројенат?

Први велики пројекат и сис-

тематско истраживање била

је израда Катастра спелео-

лошких објеката источне Ср-
бије. За време тог истражива-

ња смо пронашли три велике

пећине интересантне за турис-

тичку валоризацију: Рајкову,

Лазареву и Верњикицу, које

оу затим, детаљно истражене.

He чему сада ради спеле-

олошка група?

Тренутно има три пројекта;
већ дванаест, тринаест годи-

иа радимо за Одбор за крас и

спвлеологију Српске акаде-

мије науке и уметности катас-

тар. Други програм је везан за

истраживањв ваљевског кра-

ја. Има ту пар објеката који,

можда,'никада неће бити ис-

тражени до краја: Ленчина пе-

ћина, Драгов понор а отварају

се неке могућностм и у Пона-

ри.

У Драговом понору, на по-

четној вертикали, негде на 80

метара, у боку, је примећен
отвор. Успели смо да се пре-

пењемо до њега и указао се

нови канал. Комплетна по-

ставка о генези јаме је изме-

њена. Најновнја истраживања

су показала да Драгов понор

није класична крашка јама
већ пећина, а улаз је, у ствари

обрушен камин.

А urro С0 тич® Ленчииа пв-

ћина?

У њој смо открили стотинак

метара нових канала и испос-

тавило се да је стари канап, у

ствари, тек бочни и само дво

већег netiHHCKor система у

који смо ушли. Тренутно иде-

мо узлазно (у плус) и тражимо

отвор за даље.

Трећи програм је једна ме-

ђународна, двомесечна, ек-

спедиција у Нвпал, која треба

да се изведе у сарадњи са

Академским спелеолошким

клубом из Кракова. Ако се

обезбеде средства. Наше

учешће 6и требало да буде

око 3000 долара. Тражићемо

спонзора а крајња варијанта
је да сами учесници плате из

свог џепа.

Горан. Т.

ОНИ СУ

НАМ ПРОНАШЛИ

ВОДУ

ЂОРЂЕ ПЕТРОВИЋ из Доњих Лесковица (по-

ред Драговог понора). Домаћин чија је кућа

вазда била отворена истраживачима

•к Од када сте са истра-

живачима и како су истра-

живачи почели?

Од почетка сам са њима.

To је врло тешко ишло; тек је
било у оснивању. Ценило се

да неће бити никаква будућ-
ност. Међутим, ми смо томе

дали велики заначај, наше

подручје rope, Лесковице. Ми

смо безводан крај. Они су

нам пронашли воду на дну

Драговог понора. Али нису

постојале те пумпе које би из-

влачиле воде из понора и није

се знало хоће ли истраживачи

трајати; пумпе је требало по-

прављати, ако прсне нека

цев... Али од њих је потекла

иницијатива за водовод и ми

смо касније добили воду.

� Ко Je био, у почетку, на

истраживањима Драговог

понора?

Па, од првих је био код нас

Томић Розомир, па онла'Ву-

јић Мићко, то је од ових ста-

ријих; после је био Томић Ми-

лисав, онда Драган, како се

оно зваше... На прво спуила-

ње је био Слободан Бачва-

нац, којн се први спустио до

воде. To је било спуштање не-

ким чекрком, јабланичним.

Истраживачи су значајни и

по питању сеоске омладине;

она се много зближила са њи-

ма. Виделе су да то није само

одање, лутање него да је то

право дружење и да је то

вредно; било која група да је,

не само спелеолози, Понекад

долазе у*школу у Лесковице и

имају заједничке игранке.

•к Да ли су се промвнили

од тада ови истраживачи?
Знате како, сви су добри. И

сада се нису много изменили;

мада се, испочетка, по мом

схватању, више радило али не

мора да значи, можда сада

више раде на осталим терени-

ма.

Г. Т.

■* М. м..
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НЕЗАБОРАВ

.Смрт нијв послвдња истина. Она нам св чини џрном, као

што нам се нвбо чини плавим &ли она не поцрњује нашу ег-

зистанцију више него што небвско плаветнило поцрњујв

крчла птицв.
"

Tarope

Постоји,
а бићв да је одуввк и било, правило, Још једно

од оних названих непнсаним, и да сваки свечанији до-

гађај, обележаБањв неког врвмена и неких дешавања

која су нас учинила бар двлом оним што јесмо, носе собом и

онв свечано—сетне моменте. Hoce такве моменте јер је то

неко врема уоквирило та нека дешавања, и људе који су им

првтходили, покретали их, одликовали, у њима били и преда-
ли их другом врвмену, другим догађајима и другим људима,
али без себе. Ти свенано-сетни момвнти односе се на један
део овога себе, јер сви на која смо сећање овом приликом
прибележили нису ии јвдногтренутка налустнпи ни једну иде-
ју, ни покрет, ни Организацију, ни акцију Младих истражнва-

ча. Чини нам се да смо могли још много идеја да заједно
првточимо у овај наш покрет, нашу Организацију и нашу ак-

цију; и да су многа још заједничка истраживања чекала нас.

А, можда је све ово тек початак новог истраживања.
У њвму и у незабораву надаље истраживачи:

ВЛАДИМИР МАНДИЋ МАНДА члан спелеолошке

групв Друштва истраживача из Ваљева. Погинуо на истражи-

вачкој акцији „Дурмктор 69‘

ЖИКА МИЛИВОЈЕВИЋ члан геолошке групе Друш-
тва истраживача .Владкмир Мандић Манда

-

ДРАГАН МАНДИЂ -
ЧОКАЛИЈА

- члан Друштва ис-

траживача „Владимир Мандић Манда" из Ваљева, и учес-

ник satier броја програмских акција .Исхрана у природи*
ДР МИЛЕНКО УВАЛИН стручни оарадник Друилва

истраживача

ДР МИЛАН СОЛДАТОВИЋ стручни сарадник Друш-

тва истраживача

ЉИЉА ПЕРИЋ,— дугогодишњи члан ГК МИ Београда и

руководилац програмских акција из архктектуре

СЛАВИША МАКСИЋ - МАКСА - дугогодишњи члан

Академског спелеолошко-алпинистичког клуба из Београда

АЛЕИСЕЈ ПЕТРУЈКИЋ дугогодишњи члан Академ-
ског спелволошко-алпинистичког клуба из Бвограда, секрв-

тар Акционог одбора Организације Младих истраживача на

Београдском универзитету

МР НОВАК МИЛОШЕВИЋ НОЦА стручни сарад-

ник Друштва истраживача

ТИБОР СЕКЕЉ почасни члан Друштва истраживача

.Владимир Мандић Манда’ из Ваљева

ДРАГАН ПАНТИЋ активиста Младих истраживача

Србије, јадан од твораца Театарске радионица из Сплита

ПРОФ. ДР БРАНКО ЛАЛОВИЋ стручни сарадник

Младих истраживача Србије на програмским акцијама из об-
ласти енергетике, члан Програмског савета РК МИ Србије

МИРОСЛАВ ИЛИЋ ЧМЕРА дугогодишњи члан и

прадседник Друштва Младих истраживача .Полет' из Крагу-
јевца, руководилац програмских акција из области туризмо-

логије
JOSA ПЕТРОВИЂ сарадник са терена

ДР МИЛОВАН СОЛДАТОВИЋ стручни сарадник

Друштва истраживача

ДР АЛЕШ БЕДЛЕР председник Југословенског са-

вета за заштиту и унапређење човекове средине
ЗЛАТКО ВЕЛИМИРОВИЋ члан астрономске групв

Друштва истраживача

ДР МИЛОРАД ВЕРТОЛИНО прадседник кздавачког

савата часописа .Истраживач'
ДР МИЛАН СТОЈИЧЕВИЋ стручни сарадник Младих

истраживача Стоматолошкогфакултвта
ДР МИЛКА ПЉАКИЋ биолог, стручни сарадник, члан

Програмоког савета РК МИ Србије
ДР ЖИВАДИН СТЕПАНОВИЋ профвсор географијв,

стручни сарадник, члан Програмског савета РК МИ Србијв
БРАНКО ПЕШИЋ председннк Скупштине Омладин-

ске истражнвачке акције .Титовим путем' 1979. и 1980. годи-

не

ДРАГАН ТАНАСИЈЕВИЋ
члан републичког Штаба

Омладинске истраживачке акције .Тимок 77
*

МИЛОВАН МИЛОСАВЉЕВИЂ ШВАЛЕР
-

учесник и

руководилац већег броја истраживачких акција Друштва ис-

траживача „Владимир МандиТ! Манда' из Ваљева

ДЕЈАН СТЕФАНОВИЋ учесник омладинских истра-

живачких акција од 1977. до 1980. године, и један од оснива-

ча Друштва Младих истраживача у Великој Плани

МИЛАН ПЕГРОВИЋ члан подмлатка Друштва истра-
живача „Владимир Мандић Манда'

ДРАГАН АЛЕКСИЋ сарадник Друштва истраживача

„Владимир Мандић Манда'
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НОВИ

ДОЛАЗАК

АСТРО-

НОМА

Астрономи
су као нека

комета: има их неколико

година, потом нестану,
па после дужег времена опет

дођу. Такс дођоше и трећи

пут. Групу чини десетак

ученика из гимназије,
економске, Коцељвве...

Тешко је petm колико ће дуго

овога пута остати, али судећи
по њиховом програму,
мораће мало дуже да .блеје"
у небо.

Програм се реализује у

сарадњи са Истраживачком
стаиицом Петница.

Астрономским друштвом
.Руђер Бошковић" из

Београда, астрономском

групом при Младим

истраживачима Србије и

другим сличним

организацијама. Телескопска

посматрања и део предавања

организују ое редовно у

Иотраживачкој станици

Петница.

Ввћи део, програма,

првенствено предавања,

остварује се у сарадњи са

астрономском групом при

географској свкцији ваљевске

Гимназије, Део посматрања

(метеори, променљиве

звезде...) као и

астрофотографије,
астроклиматска снимања,

потом етноастрономија
радиће ce крозтеренске

акције или краће изласке на

терен.

Владимир ЈОВАНОВИЋ

ЕТНОЛОШКА ГРУПА -

БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО

ОБИЧАЈИ

Сследећи
народну посло-

вицу: .Боље да умре

село него обичаји", гру-

па ваљевских средњошкола-

ца формирала је, средином

седамдесетих година, при

Друштву истраживача „Влади-

мир Мандић Манда' етно-

лошку групу, са жељом да

прикупљањем и залисивањем

традиционалне материјапне и

духовне културе свога краја,

која се одржала или је сачува-

на у сећању, допринесе етно-

лошкој науци. Велику помоћ

пружили су стручњаци Етно-

лошког института САНУ и Ет-

нографског музеја Србије,
програмски оријентишући гру-

пу и оспособљавајуђи je за

прикупљање и обраду етно-

лошке грађе.

Тако је 1975. годинв дого-

ворено да група истражи про-

менв у традиционалној култу-

ри у селима венца Ваљевских

планина од почетка века до

данас. Реализација овог

обимног програма залочела је

већ у јулу 1976. године на Ом-

'ладинској истраживачкој ак-

цији .Брежђе 76“ и наставље-

на кроз многобројнв акције на

којима је прикупљен драгоцен

материјал. На овом подручју
нису вршена истраживања

још од времена Љубв Павло-

etfha, тридесетих година овог

века, па тако нема ни пресека

промена у традиционалној

култури овог краја.

Истраживања су рађена по

упитницима које су направили

проф. Др Пвтар Влаховић,

Драгаи Аитонић, Зорица Ди-

зац, Ма{« Ђокић и Пвтар Кос-

тмћ а кроз десет тема; поло-

жај свла и порекло станов-

ништва, привреда и допунско

привређивање, архитектура и

домаћи живот, исхрана, на-

родна ношња, друштвени жи-

вот, обичаји, веровања и

празноверице, народно ства-

ралаштво, народна медицина

и народна ветерина. У овим

истраживањима участвовало

.је преко двеста девојка и

младића из свих крајева Ју-
гославије; посебно треба ис-

таћи велики допринос члано-

ва втнолошких група истражи-

вачких друштва из Мионице,

Лознице и Љубовије, Истра-

жено је репрезентативном мв-

тодом двадесетак села којв

гравитирају планинама Мед-

ведник, Јабланик, Повлен,

Подбукови и Маљен.

Резултати ових дугогодиш-

њих истраживања су у фази

обрадв и у току ове године

требало би да изађе из штам-

пе Зборник етнолошке грађе
о селима Ваљевских планина.

Мирослав ЂУРИЧИЋ

ИСХРАНА У ПРИРОДИ -

ОД МЕДВЕДНИКА

ДО ПЛАЧКОВИЦЕ

Крајвм
Јуна и почетком ју-

ла 1989. година на Ва-

љевским планинама би-

he реализована истраживања

из Програма „Исхрана у при-

роди“. Задатак је да се кроз

експеримект утврди могућ-

ност исхране јединице терито-

ријалне одбране на приврамв-
но запоседнутоЈ твриторији.
Двадвсвтак учвсника истра-

живања биће смештени у ша-

торима а-логор ће се селити

из рејона Медведника, преко

Јабланика и Повлена до Ма-

љена.

Истраживања tie реализо-

вати у оквиру Омладинске ис-

траживачке акције .Титовим

путам 89“ коју заједно органи-

зују група за Програм .Исхра-

на у природи' Друштва истра-

живача .25. мај” из Скопља.

Слична истраживања ће ове

две организације реализовати

крајем јула, ове године, и на

Плачковици.

Поред тога, биће настав-

љен и програм истраживан»а

јестиве дивље флоре, овај пут

на Јабланику. Истраживања
tie бчти реализована кроз јед-
нодневне и дводневне излас-

ке на терену, током године.

У организацији Републичке

конференције Младих истра-

живача група tie, почетком

маја, реализовати Школу пре-

живљавања. Кроз предавања,

уз пројекцију филмова и дија-

позитива, и практичан рад, на

терену, полазници ће бити

упознати: са значајем Програ-

ма .Исхрана у природи
-

, јес-

тивом дивљом флором и фау-

ном, начином припремања и

конзервирања хране, и слич-

но.

Сличне обуке и иструктаже

биће организоване за кадро-

ве Секретаријата за народну

одбрану Подрињско—колу-

барске Међуопштинске реги-

оналне заједнице, резервне

војне старешине и ваншкол-

ску омладину.

На туристичкој приредби

,Бели нарцис“, у оквиру

.Трешњарских вечери" и дру-

гим пригодним приликама

приредиће се дегустације је-

ла од намирница из природе,

изложбе фотографија, преда-

вања, уз сериЈу дијапозитива,
и разговори у циљу упознава-

ња становништва са могућ-

ностима исхрана људи које

пружа природа и значаЈем ис-

траживања тих могућности.
Ненад ЈЕРОСИМИЋ
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НОВИ ПОЧАСНИ ЧЛАНОВИ

ППрограи
„Исхрана у прнроди“, који је остварива-

ла посвбна група у Клубу иладкх истраживача у

Ваљеву ]е, многи се у тоие слажу, био наЈатрак-

тивнији првд Јавношћу. ТаЈ програм је започела екипа

вминентних армиЈских и цивилних стручњака за потре-

ба Санитвтске упраае Државног секретаријата за на-

родну одбрану. Клуб иладнх истраживача је успоста-
аио контакт са овом вкипом и њени члановн су били

веома заинтаресозани и вољни да ин пренвсу caoje
знањз и искуетва.

Савоз лекарсхих друштава

организовао је 1961. године

Саватовање о припремама

здравства за општенародну

одбрану. Поред осталих, при-

суствовао је и генарал-пуков-

ник Др ГоЈко Николиш, који је

тада био началник санитетске

управе ЈНА (јвдан од иниција-

тора Саветовања). Развила се

дискусија, у којој ce дошло до

закључка, да би требало до-

бро проучити дивљу флору и

фауну у нашој земљи и видети

какве могућности пружа за

иохрану у ванрвдним прилика-
ма.

Након Саветовања генерал

Николиш је наредио да са фо-

римира истраживачка група.

Програм је припрамио Др Бо-

ривоје Врачарић и формирана

је екипа, коју су чинили струч-

њаци различитих грана; порад

двојице лекара у њој су били

официри оперативних једнни-

ца, интедантски официр, био-

лог, ветаринар, миколог

најбољи познавалац гљива у

Југославији, покојни Војтек

Линтнер као и стручњак за ку-

линарску технику Др Ми-

лвнко Увалин (иначе arpo-

ном). Други део екипе, два

хемччара и два лаборанта, pa-

дили су у покретној лаборато-

рији. Они су анализирапи и

конзервирали узроке за даља

испитивања.

Истраживања су трајала се-

дам година. На терену су про-

водили по петнаест дана у

свим годишњим добима. За-

кључено је да су зима и лето

ввома оскудни јестивом див-

љом флором. За подручја ис-

траживанаа изабрани су реп-

рвззнтативни терени у целој

Југославији, углавном терени

који су у току Народноослобо-

дилачког рата били попришта

великих битака полазаћи од

пратпоставка да ће у евенту-

алном будућем рату имати

страташки значај. Паралелно

су вршена истраживања у

копненом подручју: равница,

побрђе, брда, планине, па чак

и мочваре и на острвима.

Дошли су да закључка да ја

природа наше замље ваома

богара Јестивом дивљом фло-

ром и фауном и да се органи-

зоване груле људи могу npa-

хранити, било користећи ис-

кључиво намирница из приро-

да или као допуну радовној

иохрани.

У току боравка на терену

вршена су истраживања утч-

цаја оваквог начина исхране

на људе, тражен Је најбољи

начин за припремање јела и

конзервисање намирница из

прнроде.

Током истраживања сним-

љена су и чатири наставна

филма: .Скривене калорије",

.Гљиве", .Јестива дивља фау-

на' и .Јестива дивља флора",

као и многобројни слајдовн.

Резултати истраживања, до-

брим делом, публиковани су у

књизи .Исхрана у природи".

Врло значајно је било упоз-

нати и ширу јавност са могуИ-
нортима које природа пружа.

Организован ја низ прадава-

ња и инструктажа. .Циљ ја
био да се правазнђу оне уста-

љеке аверзије према исхрани

у природи
-

, каже Др РајшиК
На једном од тих предава-

ња ступили су у контакт са гру-

пом омладинца која је у то

врама, 1969. година, основала

Клуб младих истраживача. Ин-

тервсовања је било обостра-
но и Млади истраживачи су, уз
несабични подршку и помоћ

Др Врачарића, Др Рајшића,
Др Чолића и Др Увалина, за-

почали истражнвања у овој
области.

Др Врачарић нзражава за-

@ На csojoj годишњој Скупштики Друштво истраживача „Владимир Мандић

Манда“ додељује Повељу почасног члана генерал-мајору, професору Др

Боривоју Врачарићу, пуковнику, Др Радониру Рајшићу и дипл. инжењеру шу-

марства Др Душану Чолићу за изванредан доприкос раду Друштва у протак-

лих двадесет година.

довољотво што je: .... ндеја в

пала на такво плодно тло и

што су се ваљевскч омладнн- ■ -

ци свесрдно залагали да се s

активност продужи даље, да s

се развије и продуби. Видали N

смо да са у тој сарадњи може s

постићи више значајних ре-

зултата: прво, оваква омла- -

динске групе истражиће у \

својој околини и употребити
резултате наших истражива-

ња. Друго, то је корисно јар :

се добијају детаљнији резул- -

тати за нашу територијалну од-

брану. Треће, важна је ствар :

што омладина упознаје своју •

земљу; упознаје природу.

Природа постаја амбијант у

кома ce он нормално крећа.
-

Радо се саћа Младих ис--

траживача и Др Рајшић. 0 ак-

циЈама на којима је учество-:

вао са Младим истраживачи-

ма каже: .Били су то стварно:

лепи доживл>аји и заннтвресо-,-

ваност је била потпуна. Ја сам\

већ тада могао да научим не- .-

што ново од Младих истражи-

вача*.

Горан ТРАИЛОВИЋ

Миодраг МАНДИЋ
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МАЛО ПРИЧЕ И МНОГО РАДА

Ненад
има 17 година и

учвник )е ipetier разре-

да школског центра ,25.

мај‘ у Ваљеву (Економске

школе, математичко-твхничка

струка занимање: програмер).
Ове годинв ће бити руководи-

лац републичке акцнјв ,Ис-

храна у природи' на Ваљев-

ским планинама. Прошле го-

дине ]e био руководилац про-

грама на овој акцији, и на Ра-

китској гори на Старој плани-

ни а претпрошлв на .Повле-

ну*.
У Друштву је од 1986. годи-

Н0 и заслужан је за обнавља-

ње програм .Исхране*. Прв

него што je дошао у .Манду'

био је активан у више друш-

твених организација од којих

истиче Извиђаче и Радио

клуб, преко кога j'e 1985. годи-

не освојио I место на Поједи-

начом отворвном првенству

• Бвограда у пријему и предаји

твлвграфских знака, којв је

имало савезни карактер.

Од четвртог разреда ос-

новнв школе учествује на оп-

штинским и региокалним так-

мичењима из предмета физи-

ке и математике, a у VIII разре-

ду је доспео до републичког

такмичења из елктро-техникв.

,У Клубу влада опуштена

атмосфера, нв инсистира се

на војничкој дисциплини, a

много св уради. Обавезе у

Клубу ми ннкада нису пред-

стављале проблвм.*, кажа

овај скромни младић.

,I±lто се исхране у лрироди

тиче, програм је воома атрак-

тиван. Каснијв схватиш да то

нвма Sosa нк са Рамбом ни са

командосима а да захтева sh-

ook ниво знања.

Xotiy да истакнвм оио нај-

лвпшв на акцијама друже-

Н.В. Одржавам контакте са

саојим друговимз и знам да у

ЈугоолавиЈи има педесетак

мвста где могу да свратим и

првнсћим у свако доба.

У Друштву је дружење још

блискије има нао петнаестак у

групи, углавном млађих али

разлика између гвнерација
нвма. Ми смо скул истомиш-

љеника и сви волимо да одв-

мо у природу и да истражује-

• мо.

Ове године смо проширили

Програм етноисхраном;

истражујвмо шта народ овог

краја корнсти из дивља флоре

и фауне и шта је користило за

врвме рата.
За сваку генврацију је идеја

Младих истраживача нешто

друго. За моју, она би најкра

ћв, могла да се фсрмулише;

мало прнче и много рада!.
Горан ТРАИЛОВИЋ и

Миодраг МАНДИЋ

ЧОВЕЧЕ НЕ ЉУТИ СЕ
ОДНЕЛА ЗОДА

РЕКУ
Евоцирајући успомене на

лвтњу спалеолошку акцију

.Соколске планине 87“ Арсић

О. Милан изјави у Клубу:

Добро је што Коки није

остао да спава са нама. На би

могао да врати ,Кристину‘.
Што?

Надошларека и однела

водуl7

QUO VADIS DOMINE

Спремајући се за одлазак у

Пољску, Зоран Ђапић Ђапа

прави списак: ја, пасош, nape

девизе, ранац, кафа, ХТЗ

опрема, Драва .Кумановка'...

НИЈЕ СИЛНИ

Изнервиран Розомир

Томић Локан пита остале

учеснике акције .Дурмнтор
79":

,

Где нам је онај силни

селотејп?
Кол’ко ја знам нисмо ни

имали силни, већ »Aero«,

одговори му Врабац.

ДАСЕЈАВИМАМИ
Драгојевић Драган, широј

Јавности позиатији као

Спиридон Копицл, затражи од

вође акције да оде до Соко

Града, који се налазио у

близини логора.

- Због чега? упнта ra Арса.
Па да се јавим мами

твлефоном.

КУВАЈТЕ СА НАМА -

САЛАТА ОД ГЉИВА

Пошто
овај пут пишемо пред само закључење листа

извињавамо се Деки-Мразу и осталима које нисмо

поменули. Уредника нисмо подмићивали па нам je

оставио тако мало простора да ће једва стати и рецепт

за припремање салате од гљива.

Добро очишћене и опране младе гљиве ситно исец-

кати заједно са дршком. Попарити их у кључалој води је-

дан минут. Добро оцеђене гљиве кувати пет минуга у во-

ди којој се дода сирће по укусу.

Оцеђеним и охлађеним гљивама додати неколико

струкова ситно сецканог биља и сремуша. По-

солити по укусу, додати уље и служити.

Зоћа и МАНДА

15



МУЗЕЈ ИСТРАЖИВАЧА


	МИ no. 62 01.01.1989�᠗䀰᠗꠰᠗ေ᠗砱᠗᠗䠲᠗뀲᠗ᠳ᠗耳᠗᠗倴᠗렴᠗‵᠗蠵᠗᠗堶᠗쀶᠗⠷᠗逷᠗᠗怸᠗져᠗〹᠗頹᠗:᠗栺᠗퀺᠗㠻᠗࠼᠗瀼᠗�䢖낖ᢗ肗傘뢘ₙ袙퇾Ⱎń᷽헾嘁ﵹ甁祲쎒쩢组�
	МИ�ㅣ〴ㄸ〰㈰〰㙥〰㙦
	С ПОВОДОМ – МАНДИНИХ ДВАДЕСЕТ ГОДИНА�‰〰〰ഊ☧㘧ᘁ�帀㐵㐧℧ℵ㘕″ᄓᔳᔡᄡ㌖㜲⌴ܢᔆ㌔∇㐵㘷㈳ᘗ㈥ᘗ㜗㜶✦⌦⌦ܢ鸒荹㌖�眀✢⌳࠶屷乆㝮ᐒ♨䍊帷뤃㽜帧検瘽ᰉㄩ樝᭯┵︂䪁ᵌ⸛弃㰍ꅪ䘍㥻♆ऋ᠒ሉ☟ḕ⬡Ȃ䛾褄㱃ᄁ梏ዾḚᬝ㜢ᩯဧ�葻ﬞ�縀椞䜴䡘܉ᐏ卡㘓䨽⽽ȇ僅ဍȌ碁㭍᥋ﴫ洝☭ణЈ䥬䥬ᥥ⅞⪍Иฉɘՠ帻ȵ痾充㑁ഓœ₡︤䯶ᰨᰉါ✙㜧屆؏ࠌㅩǶ趬﹩Ῠ啖⌝傴ԩ␄祊⩊暯앺✱�꜀ȁᝀ
	ЕКО ФОТКА�〴ㄲ〴ㅥ〴ㄴ〴ㅥ〴ㅣ〰㈰㈰ㄳ〰㈰〴ㅣ〴〴ㅤ〴ㄴ〴ㄸ〴ㅤ〴ㄸ〴㈵〰㈰〴ㄴ〴ㄲ〴〴ㄴ�칢
	ЗБОРНИК РАДОВА ДРУШТВА ИСТРАЖИВАЧА У ВДЉЕВУ – БРОЈ 9 – КАКО СЕ ЗАШТИТИТИ ОД ВАМПИРА�洁�℄�渁�℄�渁�℄�漁�℄�漁�℄�瀁�℄�氁�℄�瀁�℄�焁�℄�焁�℄�爁�℄�爁�℄�猁�℄�猁�℄�琁�℄�琁�℄�甁�℄�甁�℄�瘁�℄�瘁�℄�省�℄�省�℄�码�℄�礁�℄�礁�℄�稁�℄�稁�℄�笁�℄�笁�℄�簁�℄�簁�℄�紁�℄�紁�℄�縁�℄�縁�℄�缁�℄�缁�℄�老�℄�码�℄�老�℄�脁�℄�脁�℄�舁�℄�茁�℄�茁�℄�萁�℄�萁�℄�蔁�℄�蔁�℄�蘁�℄�蘁�℄�蜁�℄�蜁�℄�蠁�℄�舁�℄�蠁�℄�褁�℄�褁�℄�訁�℄�訁�℄�謁�℄�謁�℄�谁�℄�谁�℄�贁�℄�踁�℄�踁�℄�輁�℄�輁�℄�送�℄�贁�℄�鄁�℄�鄁�℄�鈁�℄�錁�℄�錁�℄�鐁�℄�鐁�℄�锁�℄�锁�℄�阁�℄�阁�℄�霁�℄�霁�℄�頁�℄�送�℄�鈁�℄�頁�℄�餁�℄�餁�℄�騁�℄�騁�℄�鬁�℄�鬁�℄�鰁�℄�鰁�℄�鴁�℄�鸁�℄�鸁�℄�鼁�℄�鼁�℄�ꀁ�℄�鴁�℄�ꀁ�
	ИСТРАЖИВАЧКА ВЕЗА У СИНГАПУРУ�∣☧ᄧ㔣✦⌦ȏ✢㔦㜴ؗᐕᘗ㈳Ŀ㌶ᜲ☑☧∣ď܆⌢✢✦㌖㜲㜶✦✦✦⌵ℵℕᘑğ㌖㜲⌴ܢᔆ∇㐵㘷㈳ᘗᘁᘗ㘗㈳ᄗ帅䠺湭ሷ椔䬩㕀㜧롞䁜弦氝甼ḇ㰨栐ᙳ㼸ㄭ匵乇؆罞㥛⨤㔬̥㔔訶㌤ճﺺ∓ᔑ㜣ᘑᡱ⁖ĆἈ缑ⵃ夺ᴮ軻㲓ἦ䜾救脂䵕䭞⬙ꃼ⽯℧ࠅ欌汊塖䜛谸ᜪऄ嘌丂䨼卓涏윇ਈ椱堹ℼ㪇ଉ楅﹩ヨ㬷པ됅⩐Є̡祊⩊嘛
	СВА НАША ПРИЗНАЊА�㬁�䔃�ꐂ�Ā�����遀Ā�⠽턔Ā�����Ā���삕睡����������⢶칢⢶칢⢶칢⢶칢偀脇㒒ﱢ����������ⲤﱢĀ�ᒤﱢ����������������
	ПРИЗНАЊА – НАЈБОЉА – СПЕ-ЛЕОЛОШКА ГРУПА�⌁ܢ؇∣☧㐵㘷㈳ᐗᐕ؇∣اᐕᘗ㈳㘁㘷з؇؇ī✢㼦㘁㘥Ŀ⌆✢㔦㜴㜶✴⌦ܢ܆⬆∁㐧㘷㘷㈳ᘗ∥␇㘷㘷㐵☧怄ᤪ␅靹⌧㤁؆ā︄ĭĆ팏龮攁ﺝ䲇陚Ӈ湵ₛ̟ᜋȎ獅㑮밫द֑茅幻륾䞟〨䘴ؽ∯⠢ሕ㕯쭇⬁ԅ饓ꃾ֘̅ᘌȏā鴂币㐰暗扡ഢ✣⠂摆✙؈༗㨁塧ᔙЋ鏲摏䴁䆩戯ݖ鰄䐭༪̞ṴĢرЖਂﴇƜ镯汻ఋ蹰㛟ԋﻑ軠륨Ⱗဆ䴖㎀謙☠풥܇ʶꣾ蒳䖚㘧㹄㩂ԆᬢἓᴩṑĎު瘇⯀ۊ܇ȍਂ㣜Ԉ⾲ᄮᴕ䀶⠣Ćⅿ࠷ሒ穅ठᔿﻇ憟ᲈ
	ТРИБИНА ДРУШТВА ИСТРАЖИВАЧА – САЗНАЈМО ЗАЈЕДНО�턔퀔倊툔ႁ퀔䀂턔䁌퀔退툔䃟턔�턔頿턔ꣁ퀔⠽턔ီ툔⣕퀔砝턔⢘턔턔퀔¾퀔灜턔퀔㠴턔桀턔悦턔젵툔㠽퀔ၑ턔⠚툔䠄턔飊퀔ࣧ퀔烑턔죚턔낭턔&턔棲퀔惉퀔t턔ᡆ턔ꢴ퀔㣷턔股턔ࡋ퀔壔퀔‡턔䃁퀔䂴퀔퀔쁹퀔ᢡ턔ᡠ턔�툔턔Ⴕ퀔ࡿ퀔ソ퀔⣌턔납퀔頏툔ꂿ퀔聭턔瀾퀔ꡌ퀔졻퀔Ï턔ₖ턔졋턔့턔�僟퀔턔턔�턔졡퀔쁬퀔Ⴙ턔㣪턔샿턔肮턔棥퀔者턔Z턔퀪툔Ⴢ퀔堈턔㠸툔梾퀔灩턔적툔裓퀔ᣞ퀔郯퀔젾턔ꂲ퀔䣐퀔䢠턔逽턔�꠩턔삾턔烚퀔䣻턔࣑턔㣐턔ö턔쀳툔ᠣ툔逴툔遤턔碁퀔灘퀔턔⣙턔颍턔炳퀔
	ПРОГРАМ ОБЕЛЕЖАВАЊА ДВАДЕСЕТОГОДИШЊИЦЕ ОСНИВАЊА КЛУБА МЛАДИХ ИСТРАЖИВАЧА У ВАЉЕВУ�㌀㤀　　　　㠀㜀㐀　㌀　㠀㜀愀㠀㌀　㠀㜀　㌀㠀㜀㜀㠀㌀㠀㜀攀　㌀㠀㜀㐀㠀㌀㈀㠀㜀戀　㌀㈀㠀㜀㠀㌀㌀㠀㜀㠀　㌀㌀㠀㜀攀㠀㌀㌀㠀㜀㔀　㌀㐀㠀㜀戀㠀㌀㐀㠀㜀㈀　㌀㔀㠀㜀㠀㠀㌀㔀㠀㜀昀　㌀㔀㠀㜀㔀㠀㌀㘀㠀㜀挀　㌀㘀㠀㜀㈀㠀㌀㜀㠀㜀㤀　㌀㜀㠀㜀昀㠀㌀㜀㠀㜀㘀　㌀㠀㠀㜀挀㠀㌀㠀㠀㜀㌀　㌀㤀㠀㜀㤀㠀㌀㤀㠀㜀　　㌀愀㠀㜀㘀㠀㌀愀㠀㜀搀　㌀愀㠀㜀㌀㠀㌀戀㠀㜀　㠀㌀挀㠀㜀㜀　㌀挀㠀㜀搀㠀㌀挀㠀㜀㐀㠀㤀㘀㜀㜀戀　㤀㘀㜀㜀㠀㤀㜀㜀㜀㠀　㤀㜀㜀㜀攀㠀㤀㜀㜀㜀㔀　㤀㠀㜀㜀戀㠀㤀㠀㜀㜀㈀　㤀㤀㜀㜀㠀㠀㤀㤀㜀㜀昀　㤀㤀㜀㜀搀昀攀㈀挀攀　㐀㐀攀挀㐀㘀搀昀搀搀㔀昀攀　挀攀㔀㔀㘀　昀搀㜀㤀㜀㔀　攀挀　㜀㤀㜀㈀挀㌀㤀㈀挀愀㘀㈀㜀攀挀㐀　　㠀　�田
	РЕПОРТАЖА ГРДОБИ У ПОХОДЕ�漀ⴅ眄䴀�ᐓܗ㔦㜴㌶ᜲ㜶㌶ᜲℵℵℕᘑ㘗㘷㘷ᘷᐕ؇؇∣☧㌧㌖㜲㜶✴܆⌆㔢✦ܢᔆ᜔☇☧∣؇䩿桊䘦冏و䄇ﰱﶅ˶⼎㘖ͭꈃ恵ᱹ넚牸罭ㅅ걥冟ȫ✫呉猾㬹ऩ⬂坍⨯㭄ᬧ鸂ᝒ䁅㦊祂䱠ć뙊楩哾จဉ숨ꊼ瞙ᝡ帅칙㍿酫䩎噊㰽흄ͼإ⠈㬨⒇䠠1�ᕺ✦�Ȁ췿惾眄䜀䬀�★☧
	МИ-ПРВИ АЛТЕРНАТИВНИ ПОКРЕТ ДУШАН МИХАЈЛОВИЋ Оснивач и дугогодишњи председник друштва истраживача�㐀　㐀㔀　　　　㘀昀　　㈀搀　㔀㜀㜀　㐀㐀搀　　　　　　㐀㌀　㜀㜀㌀㔀㈀㘀㌀㜀㌀㐀㌀㌀㌀㘀㜀㌀㈀㌀㜀㌀㘀㌀㌀㌀㘀㜀㌀㈀㈀㌀㔀㈀㌀㔀㈀㔀㘀㌀㘀㜀㌀㘀㌀㜀㌀㘀㌀㜀㘀㌀㜀㐀㔀　㘀　㜀　㘀　㜀㈀㈀㈀㌀㈀㘀㈀㜀㌀㌀㈀㜀㜀㘀㌀㌀㘀㌀㜀㌀㈀㌀㜀㌀㘀㈀㜀㌀㐀　㜀　㘀㈀㌀　㘀㌀㔀㈀㈀㈀㜀㈀㘀　㜀㈀㈀㔀　㘀㜀㐀㈀㘀　㜀㈀㘀㈀㜀㈀㈀㈀㌀　㘀　㜀㐀愀㜀昀㘀㠀㐀愀㐀㘀㈀㘀㔀㠀昀㈀攀㘀㈀　㘀㐀㠀㐀　㜀昀挀㌀　㔀攀攀昀搀㠀㔀　㈀昀㘀㈀昀　攀㌀㘀㘀　㌀㘀搀愀㈀　㌀㘀　㜀㔀挀㜀㤀戀愀㜀㈀㜀㠀㜀昀㘀搀㌀㐀㔀愀挀㘀㔀㔀㤀昀　㈀㈀戀㈀㜀㈀戀㔀㐀㐀㤀㜀㌀㌀攀㌀戀㌀㤀　㤀㈀㤀㈀戀　㈀㔀㜀㐀搀㈀愀㈀昀㌀戀㐀㐀戀㈀㜀㤀攀　㈀㜀㔀㈀㐀　㐀㔀㌀㤀㠀愀㜀㤀㐀㈀㐀挀㘀　　　㜀戀㘀㐀愀㘀㤀㘀㤀㔀㐀昀攀　攀　㠀　　㤀挀㈀㈀㠀　㘀　㔀愀㈀戀挀㜀㜀㤀㤀㜀㘀㔀攀　㔀挀攀㔀㤀㌀㌀㜀昀㤀㘀戀㐀愀㐀攀㔀㘀㐀愀㌀挀㌀搀搀㜀㐀㐀　㌀㜀挀　㘀㈀㔀㈀㠀　㠀㌀戀㈀㠀㈀㐀㠀㜀㐀㠀㈀　　　㌀搀搀㜀㤀㔀㜀愀㈀㜀㈀㘀　　㠀　　㈀　　挀搀昀昀㘀　昀攀攀㔀　㌀㜀㜀
	ПOНOВO БИХ СА ИСТРАЖИВАЧИМА ДР РАДА МИЛЕТИЋ Први председник председништва друштва истраживача�屵〴㍡屵〴㐰屵〴㌵屵〴㐲屵〴㌰屵〴㐰屵〴㌸屵〴㔸屵〴㌰屵〴㐲屵〴㌰⁜田㐳㝜田㐳〠屵〴㍤屵〴㌰ⴍੜ田㐴ぜ田㐳敜田㐳㑜田㐳摜田㐴㌠屵〴㍥屵〴㌴屵〴㌱屵〴㐰屵〴㌰屵〴㍤屵〴㐳⸠屵〴ㅡ屵〴㍢屵〴㐳屵〴㌱⁜田㐳㡜田㐳扜田㐳ぜ田㐳㑜田㐳摜田㐴㔠屵〴㌸屵〴㐱屵〴㐲屵〴㐰屵〴㌰屵〴㌶屵〴㌸屵〴㌲屵〴㌰屵〴㐷屵〴㌰⁜田㐵㡜田㐳㔠屵〴㐳屵〴㐱屵〴㍦屵〴㍥屵〴㐱屵〴㐲屵〴㌰ⴍੜ田㐳ぜ田㐳㡜田㐳攠屵〴㍡屵〴㍥屵〴㍤屵〴㐲屵〴㌰屵〴㍡屵〴㐲⁜田㐴ㅜ田㐳〠屵〴㍥屵〴㌲屵〴㍥屵〴㍣⁜田㐳㉜田㐳慜田㐳㡜田㐳晜田㐳敜田㐳挠屵〴㌸⁜田㐵慜田㐳㕜田㐳摜田㐳㠠屵〴㐷屵〴㍢屵〴㌰屵〴㍤屵〴㍥屵〴㌲屵〴㍤⁜田㐴ㅜ田㐴㌠屵〴㌱屵〴㌸屵〴㍢屵〴㌸ഊ屵〴㌲屵〴㌵屵〴㍥屵〴㍣屵〴㌰⁜田㐳㝜田㐳ぜ田㐳㡜田㐳摜田㐴㉜田㐳ぜ田㐴ぜ田㐳㕜田㐴ㅜ田㐳敜田㐳㝜田㐳ぜ田㐳摜田㐳㠠屵〴㌸⁜田㐳㉜田㐳敜田㐵㥜田㐳摜田㐳㠠屵〴㌴屵〴㌰⁜田㐳㡜田㐳搠屵〴㍦屵〴㐰屵〴㌵屵〴㍤屵〴㌲屵〴㐱屵〴㐳慯橥ഊ屵〴㌷屵〴㍤屵〴㌰屵〴㕡屵〴㌷⁜田㐳㠠屵〴㌸屵〴㐱屵〴㍡屵〴㐳屵〴㌵屵〴㐲屵〴㌲屵〴㌰⸀㍜
	НА ЖАЛОСТ НИКАД НИСАМ БИО ИСТРАЖИВАЧ РАДЕНКО РАДИЋ Актуелни председкик друштва��������������䌀����������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������䌀����������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������
	ВЕЛИБОР ЂОРЂЕ-ВИЋ – ЏО Секретар Друштва 1976. године – НИСМО ПО РЕЦЕПТУ ДРУГИХ��������������䌀����������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������䌀����������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������������
	МИЛОРАД РАДОЈЧИЋ, ТУДЕ БИО ЈЕ ПРЕДСЕД-НИК ДРУШТВА 1977. ГОДИНЕ – ДВАДЕСЕТ ЗНАЧАЈНИХ КОРАКА�夀娀嬀尀崀帀开怀愀戀挀搀攀昀最栀椀樀欀氀洀渀漀瀀焀爀猀琀甀瘀眀砀礀稀笀簀紀縀缀갠脀ᨠ鈁Ḡ☠†℠옂〠态㤠刁贀紁輀退ᠠᤠᰠᴠ∠ጠᐠ�∡愁㨠匁鴀縁码ꀀꄀꈀꌀꐀꔀꘀ꜀ꠀ꤀ꨀ가관글꼀뀀넀눀대됀딀똀뜀렀뤀먀묀밀봀븀뼀쀀섀숀쌀쐀씀였윀저준쨀쬀찀촀츀케퀀턀툀팀퐀픀혀휀������豈切ﬀﰀﴀ︀뀀뀀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀耀倀倀瀀뀀뀀ခ퀀䀀怀怀瀀뀀倀怀倀倀뀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀倀倀뀀뀀뀀뀀、퀀퀀퀀쀀倀ꀀ퀀뀀�퀀퀀쀀퀀 퀀퀀쀀倀倀倀退뀀怀뀀뀀ꀀ뀀뀀倀뀀뀀䀀䀀ꀀ䀀�뀀뀀뀀뀀怀ꀀ倀뀀ꀀꀀꀀꀀ怀倀怀뀀�뀀�䀀倀怀、뀀뀀怀、퀀怀、�쀀��䀀䀀怀怀瀀뀀、怀、ꀀ怀 �ꀀ퀀倀怀뀀뀀뀀뀀倀뀀怀瀀뀀뀀怀怀쀀뀀瀀瀀怀뀀ꀀ倀怀瀀瀀뀀ခခခ쀀퀀퀀퀀퀀퀀퀀、퀀퀀퀀퀀倀倀倀倀뀀퀀퀀쀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀ခꀀ뀀뀀뀀뀀倀倀倀倀뀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀뀀쀀뀀뀀뀀뀀ꀀ뀀ꀀ瀀怀瀀怀��退退瀀瀀瀀怀瀀怀退退����〴ㄸ
	ДРАГАН МАРИЋ, МАРЕ Секретар друштва 1978. године – ШАТОР ЈЕ АКСИЈОМ�　㐀　　　　　㌀戀　　　　　㐀㔀　㌀　　　　愀㐀　㈀　　　　　　　　　　　昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀㤀　㐀　昀㔀㘀　　　　　　　㈀㠀㌀搀搀㐀　　　　　　　昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀昀　　　　　　　　　　　　　　　挀　㤀㔀㜀㜀㘀　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　昀昀昀昀昀昀昀昀㈀㠀戀㘀挀攀㘀㈀㈀㠀戀㘀挀攀㘀㈀㈀㠀戀㘀挀攀㘀㈀㈀㠀戀㘀挀攀㘀㈀㔀　㐀　㠀　㜀㌀㐀㤀㈀昀挀㘀㈀　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　㈀挀愀㐀昀挀㘀㈀　　　　　　　㐀愀㐀昀挀㘀㈀　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　　
	РАДОЈЕ ШИВАНО-ВИЋ, РАША Секретар друштва 1979. године – БИЛО ЈЕ ТО ВРЕМЕ ЕНТУЗИЈАЗМА��℄�渁�℄�渁�℄�漁�℄�漁�℄�瀁�℄�氁�℄�瀁�℄�焁�℄�焁�℄�爁�℄�爁�℄�猁�℄�猁�℄�琁�℄�琁�℄�甁�℄�甁�℄�瘁�℄�瘁�℄�省�℄�省�℄�码�℄�礁�℄�礁�℄�稁�℄�稁�℄�笁�℄�笁�℄�簁�℄�簁�℄�紁�℄�紁�℄�縁�℄�縁�℄�缁�℄�缁�℄�老�℄�码�℄�老�℄�脁�℄�脁�℄�舁�℄�茁�℄�茁�℄�萁�℄�萁�℄�蔁�℄�蔁�℄�蘁�℄�蘁�℄�蜁�℄�蜁�℄�蠁�℄�舁�℄�蠁�℄�褁�℄�褁�℄�訁�℄�訁�℄�謁�℄�謁�℄�谁�℄�谁�℄�贁�℄�踁�℄�踁�℄�輁�℄�輁�℄�送�℄�贁�℄�鄁�℄�鄁�℄�鈁�℄�錁�℄�錁�℄�鐁�℄�鐁�℄�锁�℄�锁�℄�阁�℄�阁�℄�霁�℄�霁�℄�頁�℄�送�℄�鈁�℄�頁�℄�餁�℄�餁�℄�騁�℄�騁�℄�鬁�℄�鬁�℄�鰁�℄�鰁�℄�鴁�℄�鸁�℄�鸁�℄�鼁�℄�鼁�℄�ꀁ�℄�鴁�℄�ꀁ�℄�ꄁ�℄�
	НОВИ КАНАЛИ У ЛЕНЧИНОЈ ПЕЋИНИ�∣☧ᄧ㔣✦⌦ȏ✢㔦㜴ؗᐕᘗ㈳Ŀ㌶ᜲ☑☧∣ď܆⌢✢✦㌖㜲㜶✦✦✦⌵ℵℕᘑğ㌖㜲⌴ܢᔆ∇㐵㘷㈳ᘗᘁᘗ㘗㈳ᄗ帅䠺湭ሷ椔䬩㕀㜧롞䁜弦氝甼ḇ㰨栐ᙳ㼸ㄭ匵乇؆罞㥛⨤㔬̥㔔訶㌤ճﺺ∓ᔑ㜣ᘑᡱ⁖ĆἈ缑ⵃ夺ᴮ軻㲓ἦ䜾救脂䵕䭞⬙ꃼ⽯℧ࠅ欌汊塖䜛谸ᜪऄ嘌丂䨼卓涏윇ਈ椱堹ℼ㪇ଉ楅﹩ヨ㬷པ됅⩐Є̡祊⩊嘛
	ОНИ СУ НАМ ПРОНАШЛИ ВОДУ��漀ⴅ眄䴀�ᐓܗ㔦㜴㌶ᜲ㜶㌶ᜲℵℵℕᘑ㘗㘷㘷ᘷᐕ؇؇∣☧㌧㌖㜲㜶✴܆⌆㔢✦ܢᔆ᜔☇☧∣؇䩿桊䘦冏و䄇ﰱﶅ˶⼎㘖ͭꈃ恵ᱹ넚牸罭ㅅ걥冟ȫ✫呉猾㬹ऩ⬂坍⨯㭄ᬧ鸂ᝒ䁅㦊祂䱠ć뙊楩哾จဉ숨ꊼ瞙ᝡ帅칙㍿酫䩎噊㰽흄ͼإ⠈㬨⒇䠠1�ᕺ✦�Ȁ췿惾
	НЕЗАБОРАВ�〴㈱〴㈳〰㈰〴ㅤ〴〴ㅣ〰㈰〴ㅦ〴㈰〴ㅥ〴ㅤ〴〴㈸〴ㅢ〴ㄸ〰㈰〴ㄲ〴ㅥ〴ㄴ〴㈳〰〰�칢
	НОВИ ДОЛАЗАК АСТРО-НОМА�ᜲ㌖㔲✴⌦ܢ㘧㘷㈳㘷㐵∣✇㌶ᜲᔖܔ㌖㜲ℑℵ⌕✑ℑ✑ؑ∣ᘧᐕ؇堅䱊ᠭὈ幚兌卦Гങ㌞㤨￼鵹ⵧ⼐ء感獱㛃✪䝼奦⼿㹏ࠐ懱主ꁊ桰୰丁㤋䅚捤布岍ﳾ㥜啛ਸ਼坢帄┾㠭㔸䴷㔾ऊ┙ﰤ茭䱕บᄡ偞륜⨰⤠〶ࠋᨳ紴䄵㭆噀ࠈ㱞␂㌸吁剒黼͞ﰄ庞䘁᠙䑥
	ЕТНОЛОШКА ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ�㘴㸠㰰ㅡ㐾ഊ㰰ㄶ㔾‼〱㘷㸠㰰ㅡ㜾ഊ㰰ㄶ㠾‼〱㙥㸠㰰ㅡ戾ഊ㰰ㄶ显‼〱㜵㸠㰰ㅢ㌾ഊ㰰ㄷ㘾‼〱慢㸠㰰ㅣ〾ഊ㰰ㅡ挾‼〱捦㸠㰰ㅦ㠾ഊ㰰ㅤ〾‼〱搱㸠㰰㈱放ഊ㰰ㅤ㈾‼〱攱㸠㰰㈲㐾ഊ㰰ㅥ㈾‼〱收㸠㰰㈵〾ഊ㰰ㅥ㜾‼〱敡㸠㰰㈵㘾ഊ㰰ㅥ戾‼〱散㸠㰰㈵戾ഊ㰰ㅥ搾‼〱昲㸠㰰㈵放ഊ㰰ㅦ㌾‼〱昸㸠㰰㈶㔾ഊ㰰ㅦ㤾‼〱晦㸠㰰㈶搾ഊ㰰㈰〾‼〲〲㸠㰰㈷㐾ഊ㰰㈰㌾‼〲㸠㰰㈷㠾ഊ㰰㈱ㄾ‼〲ㅣ㸠㰰㈸㜾ഊ㰰㈱搾‼〲ㅦ㸠㰰㈹㐾ഊ㰰㈲〾‼〲㈴㸠㰰㈹㠾ഊ㰰㈲㔾‼〲㉣㸠㰰㈹放ഊ㰰㈲搾‼〲㉥㸠㰰㉣㘾ഊ㰰㈲显‼〲㌱㸠㰰㉣㤾ഊ㰰㈳
	ИСХРАНА У ПРИРОДИ – ОД МЕДВЕДНИКА ДО ПЛАЧКОВИЦЕ�퀔倊툔ႁ퀔䀂턔䁌퀔退툔䃟턔�턔頿턔ꣁ퀔⠽턔ီ툔⣕퀔砝턔⢘턔턔퀔¾퀔灜턔퀔㠴턔桀턔悦턔젵툔㠽퀔ၑ턔⠚툔䠄턔飊퀔ࣧ퀔烑턔죚턔낭턔&턔棲퀔惉퀔t턔ᡆ턔ꢴ퀔㣷턔股턔ࡋ퀔壔퀔‡턔䃁퀔䂴퀔퀔쁹퀔ᢡ턔ᡠ턔�툔턔Ⴕ퀔ࡿ퀔ソ퀔⣌턔납퀔頏툔ꂿ퀔聭턔瀾퀔ꡌ퀔졻퀔Ï턔ₖ턔졋턔့턔�僟퀔턔턔�턔졡퀔쁬퀔Ⴙ턔㣪턔샿턔肮턔棥퀔者턔Z턔퀪툔Ⴢ퀔堈턔㠸툔梾퀔灩턔적툔裓퀔ᣞ퀔郯퀔젾턔ꂲ퀔䣐퀔䢠턔逽턔�꠩턔삾턔烚퀔䣻턔࣑턔㣐턔ö턔쀳툔ᠣ툔逴툔遤턔碁퀔灘퀔턔⣙턔颍턔炳퀔끅턔ၞ턔砷턔
	НОВИ ПОЧАСНИ ЧЛАНОВИ�᠗䀰᠗꠰᠗ေ᠗砱᠗᠗䠲᠗뀲᠗ᠳ᠗耳᠗᠗倴᠗렴᠗‵᠗蠵᠗᠗堶᠗쀶᠗⠷᠗逷᠗᠗怸᠗져᠗〹᠗頹᠗:᠗栺᠗퀺᠗㠻᠗࠼᠗瀼᠗�䢖낖ᢗ肗傘뢘ₙ袙퇾Ⱎń᷽헾嘁ﵹ甁祲쎒쩢组�
	ДОБИТНИК ОВОГОДИШЊЕ ДИПЛОМЕ „ВЛАДИМИР МАНДИЋ – МАНДА“ МАЛО ПРИЧЕ И МНОГО РАДА�ㄾ⁔樍名ੑഊ焍ੂ名〮㠴‰⸰〠〮〰‵⸳㤠㠲⸰〠㐷㐮㔵⁔洍ਲ਼⁔爍਼〲挳〲摦〲攱〲挳〲搶〰㸠呪ഊ䕔ഊ儍ੱഊ䉔ഊ⸹〠〮〰‰⸰〠㔮㌹″㤮〰‴㔹⸵㔠呭ഊ㌠呲ഊ㰰㉤㌰㉤㤰㉣挾⁔樍名ੑഊ焍ੂ名㤮㠴‰⸰〠〮〰‰⸵㜠㘹⸰〠㐶〮㈸⁔洍ਲ਼⁔爍਼〰㸠呪ഊ䕔ഊ儍ੱഊ䉔ഊ⸷㔠〮〰‰⸰〠㔮㤵‸㔮㜲‴㔹⸸㌠呭ഊ㌠呲ഊ㰰㉤〰㉤显⁔樍名ੑഊ焍ੂ名ਹ⸹ㄠ〮〰‰⸰〠㔮㌹′㠮〰‴㌷⸵㔠呭ഊ㌠呲ഊ㰰㉥㈰㉦㘰㉦戰㌰㉦㘰㌰㌰㉦㌰ㄾ⁔樍名ੑഊ焍ੂ名〮㜶‰⸰〠〮〰‵⸹㔠㜹⸰〠㐳㘮㠳⁔洍ਲ਼⁔爍਼〲搵〳〱〳〴〳〹〳〳〲昳〲昱㸠呪ഊ䕔ഊ儍ੱഊ䉔ഊ㤮㔷‰⸰〠〮〰‴⸲㔠㐲⸲㠠㐲㜮㤸⁔洍ਲ਼⁔爍਼〰ㄴ〰ㅣ〰ㅡ〰ㄹ〰ㄱ㸠呪ഊ䕔ഊ儍ੱഊ䉔ഊ⸶㌠〮〰‰⸰〠㐮㈵‶㠮㜲‴㈵⸹㠠呭ഊ㌠呲ഊ㰰㉦㐰㉦昰㉦㔰㉦㤰㉦攰㉦㘾⁔樍名ੑഊ焍ੂ名ਲ㔮ㄳ‰⸰〠〮〰‵⸳㤠ㄱㄮ〰‴㈶⸵㔠呭ഊ㌠呲ഊ㰰〱〾⁔樍名ੑഊ÷〄�Ƿ堄�÷
	ЧОВЕЧЕ НЕ ЉУТИ СЕ�㬁�䔃�ꐂ�Ā�����遀Ā�⠽턔Ā�����Ā���삕睡����������⢶칢⢶칢⢶칢⢶칢偀脇㒒ﱢ����������ⲤﱢĀ�ᒤﱢ����������������
	КУВАЈТЕ СА НАМА – САЛАТА ОД ГЉИВА�㘀㐀　　　　郜�ፑ㈀��　㈀㠀　㐀㜀　㐀　　　㈀　　㐀㈀㧭��㐀㐀　㐀　　　㈀㤀　　㈀　　㐀㈀㌀　　㈀　㈀　攀　　㔀㠀　　㔀㠀　　㐀㤀　　㈀　　㐀㈀簭뙺�턀㐀愀蛜㈀��挀　　㈀　　㐀㈀㔀　㐀　　㐀攀　㐀㈀　　㈀　　㐀㈀㌀　　㈀　ゐ��㐀攀　㐀㈀　㐀攀　㐀挀　　㈀　　㐀㈀�眇
	МУЗЕЈ ИСТРАЖИВАЧА�㬁�䔃�ꐂ�Ā�����遀Ā�⠽턔Ā�����Ā���삕睡����������⢶칢⢶칢⢶칢⢶칢偀脇㒒ﱢ����������ⲤﱢĀ�ᒤﱢ����������������

	Illustrations���0㌶0㌲��������䣶혙ꀰ┘Vᴘ젂┘İ㌹İ㌸혙胳␘쁕ᴘ䠨┘��������8ㄷ8㌱壈혙┘䁔ᴘ怢┘��������8ㄷ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ
	Untitled� ГРУПА – БОЉЕ ДА УМРЕ СЕЛО НЕГО ОБИЧАЈИ


